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V vidiku federalistične obnove italijanske države

Obdržati je treba 
deželne avtonomije

Ali bodo istitu c io n a ln e  
reform e, o katerih teče be
seda v dvodom nem  p arla
m entarnem  odboru (B ica
m erale), izničile ali zmanj
šale posebnost in avtnomijo 
dežel s posebnim statutom? 
To je  vprašanje, na katerega 
so skušali odgovoriti na po
svetu, ki ga je  v Trstu prire
dilo združenje deželnih sve
tovalcev in katerega so se 
udeležili predstavniki vseh 
p e tih  av to n o m n ih  d eže l: 
Doline Aoste, Tridentinske 
Južne T iro lske, S ard in ije, 
Sicilije in F-JK.

Na posvetu sta spregovo
rila tudi podpredsednik de
želne skupščine M iloš Bu-

Fassino 
srečal 

Slovence
Podtajnik v italijan

skem zunanjem ministr
stvu Piero Fassino, ki je 
v Prodijevi vladi postal 
njen prvi sogovornik z 
našo narodnostno sku
pnostjo, je bil prejšnjo 
soboto v Gorici. Ob tej 
priložnosti se je  na se
dežu Trgovinske zbor
nice srečal tudi s pred
stavništvom Slovencev, 
v katerem so bili zasto
pniki SKGZ in SSO ter 
s lo v en sk i žu p an i in 
izvoljeni predstavniki z 
Goriškega.

F ass in o , ki s ta  ga 
spremljala tudi senator 
Darko Bratina in pred
sednik goriške Pokraji
ne G iorgio Brandolin, 
je naše predstavnike se
zn an il s p rizad ev an ji 
vlade v korist naše sku
pnosti. Povedal je, da je 
v lad n a  ek ip a  u b ra la  
d v o tirn i p ris to p : ena  
sm er vodi k odobritvi 
zaščitnega zakona, dru
ga pa k rešitvi nekaterih 
urgentnih problemov, ki 
niso vezani na zakonsko 
uresničitev.

Glede zaščitnega za
kona je vladni predsta
vnik povedal, da bo re
a ln o  g led an  ta lahko  
izg lasovan  verje tno  v 
prv ih  m esec ih  p r ih o 
dnjega leta.

O specifičnih proble
mih pa je  podčrtal pri
zadevanja, da bi v nov 
finančni zakon vključili 
postavko 8-m ilijardne 
podpore.

Miloš Budin

din in nekdanji deželni sve
tovalec Drago Stoka. Prvi 
se je  zavzel za avtonom ijo 
petih dežel tudi v okviru na
povedane federalistične re
fo rm e d ržav e  in to pred- 
svem  zarad i jez ik o v n e  in 
narodnostne posebnosti treh 
dežel alpskega loka. To ve
čjezično bogastvo po Budi
nu opravičuje posebni avto
nomni status, ki ga morajo 
u p o š tev a ti tu d i v d v o d o 
mnem odboru.

Drago Stoka je  ugotovil, 
da je  naša dežela dobila po
sebni status prav zaradi pri
sotnosti etnično-jezikovnih 
manjšin, kar je  treba upošte
vati tudi v zdajšnji razpravi

Drago Stoka

o reform i države, ki m ora 
ubrati federalistično pot.

Na isti valovni dolžini so 
bili skoraj vsi poročevalci 
in udeleženci posveta. Spe
cifično kar zadeva našo de
želo pa je  bila posebej izpo
stavljena prisotnost sloven
ske m anjšine in vloga, ki 
naj jo  F-JK odigra v medna
rodnih stikih in načrtovanj- 
nih.

Z vidika naše narodnos
tne skupnosti, je  posvet po
trdil pomembnost naše pri
sotnosti na deželnem terito
r iju , kar pa v ča s ih  trč i z 
vsakdanjo realnostjo, ko na
ša manjšina ni vedno spre
jeta kot nekakšno bogastvo.

Savogna: Usakdanje 
besiede in municipio
Presentato sabato il libro del circolo Studenci

L ’idea del libro è nata durante una con
versazione con due nostri emigranti a To
ronto che esprim evano la necessità di un 
qualcosa che li aiu tasse a tram andare ai 
propri figlio il proprio patrimonio culturale. 
Ed è un’idea molto semplice cioè offrire ai 
bambini uno strumento, che non è un dizio
nario o una grammatica, ma un libro illu
strato dove accanto ad ogni immagine c ’e il 
co rrisponden te  nom e sloveno. I term ini 
scelti son d ’uso comune e non si riferiscono 
certo alle nuove tecnologie e nuove profes
sioni. Ma non ci arriveremo mai se non re
cuperiamo ciò che già abbiamo. L ’auspicio 
è che la nostra lingua, la nostra cultura, an
che attraverso strum enti come questo ac
quistino spazio nella scuola pubblica.

Così Renzo Mattelig, presidente del cir

colo culturale Studenci ha introdotto sabato 
a Savogna la presentazione del libro “Usak
danje besiede - Le parole di ogni giorno”, 
realizzato con il contributo della Regione 
sulla base di un progetto del circolo presen
tato tramite il comune di Savogna. Ed è sta
to proprio il sindaco Pasquale Petricig in a- 
pertura ad esprim ere il ringraziam ento e 
l ’apprezzamento dell’amministrazione co
munale per il libro che, ha detto, si basa su 
un lavoro di ricerca, è molto curato e risve- 
glierà l ’interesse non solo dei bambini, ma 
anche degli adulti.

Il libro - ha spiegato inoltre Mattelig - è 
il frutto di un lavoro collettivo, ad esclusio
ne delle illustrazioni di Moreno Tomasetig, 
e vi ha collaborato anche il prof. Matičetov. 
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Il saluto 
del sindaoo 

Pasquale 
Petricig

Finančno ministrstvo je letos odredilo naj se tiskajo obrazci tudi v slovenščini

740 lahko tudi po slovensko
Pripravo prevoda in tiska je Ministrstvo poverilo Deželnemu ravnateljstvu za dohodke

Finančno m inistrstvo je  
letos odredilo, da se natisne 
o sn o v n i o b ra zec  740  za 
davčno napoved ali Prijavo 
dohodkov v slovenskem je 
ziku. Pripravo prevoda in ti
ska je  m inistrstvo poverilo 
Deželnemu ravnateljstvu za 
dohodke (D irezione regio
nale delle entrate), sam tisk 
pa je  Istituto Poligrafico e 
Z ecca dello  S ta to  poveril 
znani tržaški tiskarni. Za za
četek naj bi bilo to dovolj: 
drugo leto naj bi prišla na 
v rs to  n a v o d ila  in o s ta li  
obrazci ter ovojnice.

Odgovorni za obrazce pri 
finančnem ministrstvu prof. 
Di Guardo je mnenja, da za
radi razporeditve podatkov 
(C 1, C2, N8, N9 itd.) ni po
treben dvojezičen obrazec, 
ker je  tehnikom že itak ja 
sno za kaj gre v posamezni 
vrstici, vsote pa so itak v 
arabskih številkah. Deželni 
ravnatelj za dohodke dr. Li
bero Zinno pa je  mnenja, da 
iz zadolžitve njegovega ura-
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Obrazec
740
za  davčno 
prijavo bo 
možno dobiti 
tudi v 
naših 
občinah

da, ki ima deželno pristo j
nost, za pripravo slovenskih 
obrazcev, jasno izhaja, da je 
slovenske obrazce mogoče 
uporabiti v vsej deželi. Bre
zplačne slovenske obrazce 
je  m ogoče dobiti v občin 
skih uradih, ki so zadolženi 
za razdeljevanje italijanskih 
obrazcev. Ce jih kaka obči
na še ni dobila ali so pošli, 
se lahko  občina obrne na 
D eželno  ra v n a te ljs tv o  za

dohodke, ki bo poskrbelo za 
dodatne izvode obrazca.

Izpolnjevanje slovenskih 
obrazcev 740 ni nič težje od 
izpoln jevanja italijanskih . 
Lahko se tudi izračuna na 
um azano na ita lijan sk em  
obrazcu in se prepriše na či
sto na slovensk i obrazec . 
Enako se lahko stori, če pri
javo pripravi italijanski ko
mercialist.

T aki o b razc i, v m nogo

bolj primitivni obliki, so bili 
v T rs 'u  na razpolago že v 
letih 1972-1977, pa so bili 
kasneje na pritisk šovinistov 
ukinjeni. M ožnost uporabe 
brezhibnih tiskanih obraz
cev v slovenščini v celi de
želi, je  posredno tudi p ri
znanje obstoja Slovencev v 
posameznih pokrajinah de
žele.

Samo Pahor

Sempre 
più amici 
tra vicini

E con crescente impulso 
che si susseguono ed arric
ch isco n o  le in iz ia tiv e  di 
scambio e di collaborazione 
tra vicini che tendono a su
perare il confine e a creare 
opportunità per una migliore 
qualità della vita per tutti.

Si tratta di in iziative di 
c a ra tte re  sp o rtiv o  com e 
“T a ip a n a  g io c a ” , appena 
svoltasi che coinvolgeva i 
ragazzi di quel com une e 
quelli dei Bergogna, o come 
la 4. marcialonga dell’amici
zia in programma per dome
nica prossima da Canebola a 
Podbela. La collaborazione 
si sta intensificando anche in 
campo econom ico, pensia
mo solo alle iniziative messe 
in campo nel settore turistico 
da operatori delle Valli del 
Natisone e delflsonzo . Gli 
scambi proseguono inoltre 
sul piano politico-culturale. 
In questa cornice si inserisce 
l’incontro con il comune Br
da, venerdì a S. Pietro. 

segue a pagina 2
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Venerdì nella sala consiliare di S. Pietro al Natisone

Incontro con Brda 
dal di là del fiume

Venerdì 23 maggio la co
m unità di Brda sul C ollio  
s lo v en o  sarà  o sp ite  d e lla  
Comunità montana Valli del 
Natisone e del circolo cultu
rale Ivan Trinko di Civida- 
le. Restituirà infatti la visita 
“dal di là del fiume” che a- 
veva ricevuto  il 15 m arzo 
scorso nella splendida cor
nice di Casteldobra.

La manifestazione avrà i- 
nizio alle ore 18.30, nella 
sala consiliare di S. Pietro 
al Natisone, con un incontro 
tra sindaci ed  amministrato
ri delle due realtà.

Seguirà, un’ora più tardi, 
un p ro g ram m a c u ltu ra le , 
p recedu to  dai sa lu ti delle 
autorità. Avremo il piacere 
di asco lta re  il coro  m isto  
“Rado Simoniti”, a cui farà 
seguito, a cura degli inse
gnanti delle scuole elemen
tari di Casteldobra, una let
tura di alcune poesie di A- 
lojz Gradnik e Ludvik Zor- 
zut.

Infine verrà proiettata u- 
na breve videocassetta sul 
Comune di Brda.

“Pojana autonomo, 
altro che chiusura”
Marseu smentisce le voci sulle sorti del consorzio

“Il consiglio di am m i
n istrazione, seguendo le 
lin ee  p ro g ra m m a tic h e  
fomite dall’assemblea dei 
sindaci, non intende smo
bilitare il consorzio. A b
biamo anzi il mandato di 
mantenere la nostra auto
n o m ia” . P ao lo  M arseu , 
p re s id e n te  del C da del 
C o n so rz io  a c q u e d o tto  
Pojana di Cividale, smen
tisce alcune voci circolate 
nei giorni scorsi, secondo 
cui l ’assem blea del con
sorzio  avrebbe espresso  
un orientamento informa
le che prefigurerebbe lo 
scioglimento dell’azienda 
ed il suo assorbimento da 
parte del consorzio Friuli 
centrale.

N otizia infondata, se
condo Marseu, che prose
gue: “In vari incontri con 
il Friuli centrale, l ’Amga, 
il co n so rz io  C o rnappo , 
con i gestori degli acque
do tti go riz ian i abbiam o 
valutato la possibilità di 
collaborare”. Anche Giu
seppe Marinig, sindaco di 
uno dei com uni conso r
ziati, S. Pietro al Natiso
ne, sm entisce le voci di 
c h iu su ra , ag g iu n g en d o  
che “quando la Regione 
deciderà di avere in pro
vincia solo due consorzi, 
b isognerà parlare di fu 
sione o con l ’Amga o con 
il Friuli centrale. Ma per 
ora è solo un ’ipotesi” .

M.O,

Comunità
montana,
mercoleà

1’assembka
M ercoled ì 28 m aggio , 

alle  19, torna a r iu n irsi 
l ’assem blea della C om u
n ità  m o n ta n a  V a lli del 
Natisone.

U n a r iu n io n e  con  
a ll’ordine del giorno m ol
ti punti tra cui la nomina  
dei nuovi membri indica
ti d a lle  n u o v e  a m m in i
s tr a z io n i  c o m u n a li di 
Drenchia e Torreano.

Si discuterà anche del
la p ro p o sta  di a d esio n e  
a ll’A ssociazione M ittelfe- 
st e d ella  situ a z io n e  dei 
p r o g e tt i p r e se n ta ti per  
l ’O biettivo  5B, oltre che 
di alcune proposte di m o
difica de) bando.

A ll’ordine del giorno ci 
sono infine alcune m ozio
ni che riguardano la rior
g a n iz z a z io n e  d e lla  re te  
scolastica, le problem ati
che inerenti il p rogram 
ma Leader 2 ed una pro
posta di istituzione di un 
ente sovracom u n ale  per  
l ’autonom ia dei territori 
a b ita t i  da p o p o la z io n i  
slavofone del Friuli.

Pred dnevi sem kupil nov 
hišni računalnik, s katerim  
sem nekaj večerov zaplaval 
v čarobni svet “ Interneta” . 
G nala m e je  radovednost, 
pa sem  p o isk a l sp o ro č ila  
“ za p a tis to v ” iz C h iapasa. 
Sin je  natisn il poglav je iz 
knjige, ki mu je  bila potre- 
vna za izpit.

Hči se je  povezala z lju
bljansko univerzo in ugota
vljala, kako malo je  študen
tov, ki je  diplom iralo z di
sertacijo  o n jenem  p re lju 
bljenem Kosovelu.

Zena je  poiskala podatke 
o novi tržaški banki, nato 
sm o skupaj pasli ra d o v e 
dnost po informacijah o na
ši manjšini, ki so v sloven
ščini, italijanščini in angle
ščini, torej nam enjeni nam 
samim, večinskemu narodu 
in svetu.

Utrnila se mi je  misel, da 
m orda res ne potrebujem o

več tiskanega biltena o de
javnosti naše m anjšine, saj 
je  porabnikov elektronskih 
informacij veliko več, poleg 
tega jih lahko tudi sproti Se
števamo in torej preverjamo 
učinek naših sporočil.

Zraven bi dodal še hudo
m u šn o  m ise l, da  v sv e tu  
elektronskega kroženja in 
formacije res ni več prosto
ra za vohljače iz G ladia in 
njemu sorodnih organizacij.

Razpolaganje z najsodo
bnejšimi sredstvi informira
nja spada v okvir realne za
ščite  neke m anjšinske (in 
torej šibke) skupnosti, zato 
je res nerazumljivo ravnanje 
o b la s ti, ki n iso  sposobne 
urediti preprostega sistema, 
ki bi Beneški Sloveniji, Re
ziji, Kanalu in tržaško gori- 
škem Krasu zagotavljal vi
dljivost slovenskih televizij
skih programov Raia in pre
tok signala tudi preko meje.

Zahtevam o preveč? Bilo 
je  pred skoraj desetimi leti, 
v ladinski M oeni. Sel sem 
poslušat predavanje o manj
šin sk ih  p rav icah , ki ga je  
priredila KPI.

N astopal je  zgodovinski 
v o d ite lj  J u ž n o tiro ls k ih  
Nemcev, hromi Silvius Ma- 
gnago. V isok in koščen, a 
hkrati bister in jedek, je  sta
ri “Obman” očaral publiko s 
p reprostim i ugotovitvam i, 
zakaj bo svet bolj sirom a
šen, če bodo manjšine izgi
nile z meja. Te bodo višje in 
nevarnejše. Kajti manjšine 
so kakor cvetlična greda na 
pragu hiše: ustvarijo vzdu
šje prijaznosti, ki gosta po
miri in razveseli.

Pa ga je  nekdo vprašal, 
kje je  “zadnja meja” zahtev 
njegove manjšine.

S ilv ius M agnago ni ra 
zm iš lja l n iti za  tren u tek : 
“Časi se spreminjajo, posta
ja jo  z a h tev n e jš i. Če bom  
nekega dne spoznal, da se 
b o d o  N em ci v teh  g o rah  
o h ran ili sam i, če bo vsak 
imel svoj helikopter, bomo 
pač zahtevali od države, naj 
nam ga poskrbi... Pam etna 
država ve, da se ji bo spla
čalo.”

Conferenza: 
se scompare 
una persona

V en erd ì 6 g iu g n o , alle  
20, il bar alla Posta di Gri- 
m acco ospiterà una confe
re n z a  su l tem a  “ R ic e rc a  
persone scom parse: co m 
portam enti da adottare” . Si 
forniranno informazioni uti
li per una positiva soluzione 
del problema.

M oderatore dell’incontro 
sarà Roberto Ruttar, capo
squadra della protezione ci
vile di Grimacco.

Interverranno il sindaco 
P ao lo  C analaz , il co m an 
dante della stazione dei ca
rabinieri Maurizio Finotti, il 
presidente dell’associazione 
di volontariato  G ruppo ra 
dio  CB di C iv idale  G ian 
franco  S erv id io , la p re s i
dente del presidio di Pieris 
delle Unità cinofile italiane 
di soccorso Elena Pieri ed il 
presidente della sezione di 
Udine del Corpo nazionale 
soccorso alpino e speleolo
gico Carlo Cargnelutti.

— -  Aktualno —
V Sloveniji 
Združeni listi 
raste konsenz

Borut Pahor

Prizadevanja, da bi S lo
venija vstopila v evropske 
in e v ro -a tlan tsk e  o rg a n i
zme so v zadnjem času po
t is n ila  v s tran  vse  d ruge 
problem e. C elo vprašanje 
vračanja gozdov cerkvi in 
n asledn ikom  p lem ičev  in 
fevdalcev je  zginilo s prvih 
strani časopisov.

To verje tno  tudi zaradi 
uspeha, ki ga je  Združena 
lista (ob njej še Jelinčičeva 
nacionalna stranka) zabele
ž ila , ko je  v n ek a j d n eh  
zb ra la  iz re 
d no  v e lik o  
podpisov za 
razp is  re fe 
ren d u m a in 
p o t o l k l a  
“ r e k o r d ”
Janševih so
c i a l d e m o 
k ra to v , ko 
so z b ira l i  
p o d p ise  za 
večinski vo
lilni sistem.

In  p ra v  
Združena li
sta, ki so ji 
nekateri na
p o v e d o v a li  
popolno kri
zo, je  po vo
lilnem  neuspehu pokazala, 
da tudi v Sloveniji obstaja 
m o žn o st ra z v o ja  s tran k e  
socialdem okratske d im en
zije. Z zam enjavo vodstva 
stranke  (na p red sed n išk o  
m esto  je  p riše l B orut P a
hor, na podpredsedniško pa 
Aurelio Juri) in tudi dolo
čenih političnih potez kaže, 
d a  je  ta  s tra n k a  n a  p o ti 
obnove in širjenja konsen
za.

D ejstvo je , da povsod v 
Evropi, k jer trad icionalno  
levičarske stranke zapušča
jo  sv o je  “ z g o d o v in s k e ” 
ideološke vsebine in se p ri
b ližu je jo  tudi zm ernejšim  
p o g le d o m , d o ž iv l ja jo  
uspeh. V Italiji ne moremo 
spregledati uspešnosti, vsaj 
š te v i lč n e ,  D e m o k ra tsk e  
s tranke  lev ice , ki je  pred 
le ti  z a č e la  sv o j p ro c e s  
obnove in približevanja le- 
vo-sredinskim  pogledom.

To velja tudi za laburi
stično stranko Tonyja B lai
ra v Angliji. To gibanje je 
nam reč d o seg lo  en k ra ten  
v o liln i u speh  tud i za rad i 
politike, ki je  težila in gle
dala tudi proti sredini. Isto

velja za politiko prepričlji
vega  n em šk eg a  so c ia ld e 
m o k ra tsk eg a  lid e rja  G er- 
harda Schroederja, katere
mu napovedujejo  uspešno 
b o d o čn o st in m oč, da bo 
edini sposoben prem agati 
dem okristijanskega k ra lja  
Helm uta Kohla in socialde
m o k rac iji v rn iti nek d an ji 
ugled, ki ga je  uživala pod 
vodstvom  W illyja Brandta.

Nekaj podobnega se bo 
po oceni političnih analiti
kov znalo zgoditi Združeni 

lis ti so c ia l
n ih  d e m o 
kratov, ki je  
po neuspehu 
na p a r la 
m e n t a r n i h  
v o l i t v a h ,  
p o d o b n o  
kot P e te rle 
to v a  S K D , 
b i la  p o s ta 
v lje n a  pred  
iz b iro : b iti 
ali ne biti. ' 

Če pogle
dam o na ja 
v n o m n e n j
ske raziska
v e , bom o 
u g o t o v i l i ,  
d a  ra s te  

konsenz za to stranko in to 
še p o se b e j po iz re d n o  
uspešni akciji zbiranja pod
p iso v  p ro ti v ra čan ju  g o 
zdov cerkvi in plemičem. S 
tem je ZLSD, po negotovih 
p o te z a h  zn o tra j p re jšn je  
v la d n e  v e č in e , p o k a z a la  
odločnost, ki si jo  njeni vo- 
lilci želijo.

Ob tem  pa je  predsednik 
Pahor, kljub dejstvu, da ga 
nekateri k ritiz ira jo  zaradi ' 
“nelev ičarstva” , postal za
nimiv tudi za tisti del volil- 
cev, ki so doslej podpirali 
nekatere sredinske ali levo
sred inske stranke in ki se 
n iso  o p re d e lili za ZL SD , 
ker je  preveč spom injala na 
bivšo vodilno partijsko hie
rarhijo.

Jasno je , da vsi tisti, ki 
se prepoznavajo za leviča
rje , novosti pri ZLSD  ne 
sprejemajo z navdušenjem. 
V sedanji politični panora
mi pa nim ajo drugih izbir, 
saj alternativne stranke na 
levici ni in bodo ZLSD ob 
tren u tk u  vo liln e  p re iz k u 
šnje zaupali glas, čeravno 
si bodo ob tem dejanju za
tisnili nos. (r.p.)

Gli stranieri preferiscono Rogaška

Una delle tante manifestazioni di apertura del m ese euro
peo della cultura a Lubiana che ha in programma oltre 250 
manifestazioni e  spettacoli di tutti i generi. Qui sopra il con
certo ai piedi del monumento a Prešeren

Trattato ratificato
Il governo italiano ha ra

tifica to  il tra tta to  in terna
zionale so ttoscritto  con la 
Croazia e relativo alla tute
la delle m inoranze. O ra il 
tra tta to  p asse rà  al vag lio  
del parlam ento  per la sua 
definitiva approvazione.

Con il trattato viene con
cessa personalità giuridica 
in C roazia a ll’Unione ita
lian a  che d iv ien e  c o s ì, a 
pieno tito lo , la rappresen
tan te  d e lla  m in o ran za  in 
Croazia.

Il trattato garantisce pie
na reciprocità di diritti an
che alla m inoranza croata 
presente nel Molise.
Carta d ’identità bilingue 

Nei territori sloveni na
zionalm ente m isti la carta 
d ’id e n tità  sa rà  b ilin g u e . 
Q uesta la dec isione presa 
dal parlamento sloveno. La 
decisione prem ia in parti
colare gli sforzi della  m i
noranza italiana nel L itora
le ch e  si è p re m u ra ta  di 
modificare il testo origina
rio della legge che p reve

deva la possib ilità  per gli 
sloveni residenti nel Litora
le e nel Prekmurje (qui vi
ve la minoranza ungherese) 
di ottenere la carta d ’iden
tità soltanto nella loro lin
gua. La proposta in p arla
mento è passata per 8 voti 
(3 4 :2 6 ). C o n tro  il d o c u 
mento bilingue si è schiera
ta la destra slovena ed an
che il partito popolare del 
v iceprem ier Podobnik. La 
legge sulla carta d ’identità 
b il in g u e  si c h iu d e rà  tra  
q u a lch e  m ese con  la sua

terza ed ultim a lettura.
R ogašk a  p iace

Il noto centro termale di 
R o g ašk a  S la tin a  è tra  le 
stazioni turistiche slovene 
una de lle  p re fe rite  anche 
dagli stranieri ed in parti
colare dagli italiani che o- 
gni anno  a dec ine  di m i
g lia ia  p assan o  una o due 
settimane nella località del
la Stiria slovena.

N ei p r im i tre  m esi di 
quest’anno sono stati regi
strati 50 mila pernottamenti 
di cui oltre 32 mila esteri.

T T ^ *

im a
Stojan SpetiC
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Tri štipendije zelo 
pridnim študentom
Iz goriškega Sklada, ki je  posvečen Dorčetu Sardoču

-—  Kultura -----------------------------------------------

A colloquio con la direttrice organizzativa Mimma Gallina

Torna il Mittelfest, 
Cividale va coinvolta

T o rn a  il M ittelfest. In  rea ltà  t ra  le m u
ra  del cen tro  civico di C ividale il lavoro 
per la p rep araz io n e  della prossim a ed i
zione del festival del tea tro  della M itte- 
leu ropa ferve da tem po. Da alcuni mesi 
la  d ir e t t r ic e  del s e tto re  o rg a n iz z a tiv o  
M im m a G allina è in co n ta tto  con i due 
d ire tto r i a r tis tic i (G iorg io  P re ssb u rg e r

per la p rosa e C arlo  De In co n tre rà  p er la 
m usica) e g ra n  p a r te  del p ro g ram m a è 
orm ai pronto .

Lo si conoscerà sabato , quando  v errà  
presentato  alla stam pa. Si può solo an ti
cipare la p resenza di uno spettacolo, per 
a ltro  già annuncia to  lo scorso anno, del 
K oreodram a di L ubiana.

• ( " I *

CORTE DEL DUOMO

Prosa,•  |  # |  •

PIAZZA DUOMO
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Nella sala consiliare di Doberdò del Lago sono state conse 
gnate le borse di studio, intitolate a Dorče Sardoč e desti 
nate a studenti con ottimo successo scolastico

Si intitola “Schizophre- 
n ia ” e p ro p rio  d o m en ica  
verrà presentato nella capi
tale slovena.

N el fra tte m p o  M im m a 
Gallina parla de ll’A ssocia
zione M itte lfest - per ora 
c ’è solo una legge regionale 
che autorizza la Regione a 
partecipare alla costituzione 
d e ll’asso c iaz io n e , m entre 
mancano le adesioni di altri 
enti (P rov inc ia , C om une, 
C am era  di co m m erc io ) e 
l ’approvazione dello statu
to.

M a “ si p en sa  anche 
all’allargamento ad altri enti

locali, per esempio alla Co
m unità m ontana V alli del 
Natisone”.

R es ta , n e l l ’a tte sa  e in 
prospettiva, una questione 
aperta, quella del coinvolgi
mento della città di Cividale 
a ll’iniziativa. “B isognereb
be trovare una forma di a- 
zionariato popolare - affer
ma Gallina - che possa aiu
tare l ’organizzazione del fe
stival in termini operativi ed 
economici”.

L ’appello viene da chi si 
dice “molto preoccupata per 
la mancanza dell’apporto di 
sponsor privati. Per ora ha 
risposto solo la Banca Po
polare di C ividale, a cui è 
abbinata la Deutsch Bank”.

In luglio 
il Mittelfest 
torna
a Cividale. 
Sotto
un’immagine
dello
spettacolo 
“Lepa Vida" 
presentato 
due anni fa 
dal
Koreodrama 
di Lubiana

La preoccupazione, più in 
generale, riguarda il rappor
to con la città, che sembra 
stenti a consolidarsi, tanto 
che «abbiam o pensato, per 
Cividale, ad un programma 
più coinvolgente». E sabato, 
nel pomeriggio, il program
ma verrà presentato anche 
alle associazioni ducali.

Come è noto, anche que
s t’anno il tema del festival 
sarà  q u e llo  d e l l ’id en tità , 
“un tema non esaurito e for
se non esau rib ile” . Infatti 
“alcuni progetti erano rima
sti in sospeso”.

In previsione ci sono sei 
spettacoli stranieri im por
tanti, che affrontano il tema 
in  m an ie ra  d iv e rsa  uno 
d a l l’a ltro . Non m ancherà 
anche quest’anno il coinvol
gimento delle Valli del Na
tisone, con molti spettacoli 
di marionette.

Restano alcune difficoltà 
organ izzative , legate p ro 
prio alla mancata costituzio
ne di u n ’associazione che 
gestisca il festival in modo 
autonomo.

Ma - chiediamo verso la 
fine del colloquio  - non è 
che questo Mittelfest è con
siderato più a ll’estero che 
da noi? “Dal punto di vista 
p o litico  è p iù  im p o rtan te  
per il governo  u ngherese  
che per quello italiano. Ma 
c ’era una ripresa di a tten 
zione anche da noi”, (m.o.)

V G oric i so u s tan o v ili 
Sklad, posvečen poko jne
mu Tigrovcu Dorčetu Sar
doču. Iz tega sk lada so v 
petek v občinski dvorani v 
D oberdobu podelili prvič 
tudi štipendije, ki so nam e
njene slovenskim učencem 
in štu d en to m  in s ic e r t i 
stim , ki im ajo zelo  dobre 
ocene in uspešno študirajo, 
izhajajo pa iz manj prem o
žnih družin.

R a z p is  n a te č a ja  sm o 
pred m eseci ob jav ili tudi 
na našem  ted n ik u  in  nas 
veseli, da sta prišli dve od 
treh  štipendij v B enečijo . 
Prvo, v višini m ilijona lir, 
je  prejel učenec dvojezične 
osnovne šole iz Špetra V a
lentino F loreancig. Drugo 
so podelili pa Sonii Cudrig, 
doma iz Mašere, ki z odli
čnim  uspehom  štud ira  le 
karništvo v Ferrari. Njej je 
šlo pet milijonov lir.

Tretja štipendija (pet m i
lijonov) je  šla goričanu D a
v id u  J e le rč ič u  za p o d i
plomski študij na Imperiai 
College v Londonu.

Slovesnosti v D oberdo
bu so se u d e le ž i l i  tu d i 
predstavniki občin D ober
dob, Sovodnje in D evin - 
N abrežina , saj po sta tu tu  
sodelujejo  pri upravljanju 
sklada.

Predsednik Sklada D or
če Sardoč, B oris P eric  je  
ob tej priložnosti pojasnil

segue dalla prima
N e lla  se c o n d a  p a r te  è 

stata presentata da Ferruc
cio  C la v o ra , in  a s se n za  
d e l l ’a n n u n c ia to  re la to re  
M agnabosco, la D ich iara
zione universale dei diritti 
linguistici, un documento di 
grande importanza elabora
to in Catalogna nel giugno 
dell’anno scorso e che di re
cente, tra non poche diffi
coltà, è stato fatto proprio 
anche dal Consiglio regio
nale della Val D ’Aosta. Ora 
si sta traducendo anche in 
sloveno e tedesco e verrà 
presentato al più presto an-

cilje in smotre pobude. Po
leg m aterialne podpore u- 
sp ešn im  s lo v en sk im  š tu 
dentom, je dejal si bo sklad 
p rizadeval tudi na druga-

che ai presidenti di Giunta e 
del Consiglio regionale del 
Friuli-Venezia Giulia, non
ché ai diversi capigruppo.

La serata è stata piacevo
le anche perchè si sono con
tinuamente intrecciati la lin
gua ita liana  ed il d ialetto  
sloveno. E in sloveno si è 
anche aperta con una breve 
e s ib iz io n e  d e lle  B eneške 
korenine che hanno presen
tato tre canti popolari slove
ni, così com ’era sloveno il 
racconto di Luisa Battistig, 
che era stato  p resen tato  e 
prem iato  al concorso  Naš 
domači jezik a S. Pietro.

čen način za uveljavljanje 
slovenske prisotnosti na v- 
sem našem  prostoru  in za 
ohranjanje spomina pokoj
nega Sardoča.

II libro, articolato in 66 
pagine illustrate a colori, ha 
un ’interessante appendice, 
un vocabolario dove i ter
mini sloveni dialettali sono 
presentati anche nello slo
veno standard e nella lingua 
italiana.

E stru ttu ra to  in schede 
dove v ien e  p re sen ta to  di 
v o lta  in v o lta  l ’am bien te  
della famiglia, della scuola, 
la natura con diversi tipi di 
fiori, piante ed anim ali, le 
stagioni ed i mestieri e così 
via.

Si presenta senz’altro co
me un bel libro da prendere 
in mano, sfogliare ed impa
rare. Peccato  per qualche 
termine inutilmente italiano 
(perchè blu se diciamo pia
vo, oppure grigiasto invece 
di sivo?) e qualche incon
gruenza grafica (glaš e daž) 
che si sarebbero potuti fa
cilmente evitare.

S. Pietro: 
domande 
entro il 31

La Comunità monta
na Valli del Natisone al 
fin e  di co o rd in a re  le 
varie iniziative che si 
svolgono sul territorio, 
invita tutte le associa
zioni sportive, ricreati
ve e culturali che han
no program m ato l ’o r
ganizzazione di m ani
festazioni per il 1997 a 
p re se n ta re  d o m an d a  
per eventuali sovven
z io n i ed  in te rv e n ti  
d e l l’Ente en tro  e non 
oltre il giorno 31 mag
gio 1997.

Le domande dovran
no essere corredate dal
le generalità del richie
dente e da un program
ma descrittivo dell'in i
ziativa.

Per eventuali in for
mazioni gli interessati 
p o sso n o  r iv o lg e rs i  
presso l ’ufficio  ragio
neria  d e lla  C om unità  
montana a S. Pietro al 
Natisone tutti i giorni, 
dal luned ì al sab a to , 
dalle ore 9 alle ore 13. 
(tel. 727553)

Beneški senjam v
Sonce močnuo parpie- 

ka an nam oznanja, de se 
bliža polietje an s tem ko- 
nac šuo lskega lieta. Ku 
po navadi bojo učenci an 
učitelji Dvojezične špie- 
ta rsk e  šuo le  tud i lie to s  
napravli kiek posebnega 
za poveselit svoje starše 
an d ru ž in e , za se kupe 
posmejat an uživat še po
sebno z mislijo na bližnje 
počitnice.

Za lie to s so nap rav li 
“Beneški senjam ”, ki bo

v nediejo  25. m aja od 15. 
ure naprej na dvorišču šuo
le. Pomislili so, de je  Suola 
takuo zrasla, de jo  je  iz lieta 
v lieto buj težkuo stiskat v

kamunsko salo.
Takuo lie tos bo zak lju 

čna prireditev na odpartem, 
s e v ie d a , če bi se u rem e 
obarnilo an bi bluo garduo

bi jo  prenesli. Kajšna pa 
bo? Na vem o nič, že sa- 
m uo im e “ B en ešk i s e 
n jam ” pa nam  pravi, de 
bo vsega po nomalo, po
sebno puno veselih an ži
vahnih momentu, glih ta
kuo kuk se gaja, kadar je 
senjam.

Ce pa želta kiek vič vi- 
edet, vam na ostane dru
gega, ko priti pogledat v 
ned ie jo  popudan  v vart 
pred Dvojezično Suolo v 
Spietar.

Savogna: Usakdanje 
besiede in municipio

Per la rassegna cine
matografica organizza
ta  d a ll’am m inistrazio- 
ne com unale, dom eni
ca (ore 18.30 - 21) e lu
nedì (ore 21) nel teatro 
Ristori verrà  proiettato 
il film  “ S p ace  J a m ” 
con la s ta r  del basket 
Nba Michael Jordan.
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D nostro 
confine 

uno 
studio

“Il confine riscoper
to ” è il t i to lo  di uno 
stud io  cu rato  da T ito  
F a v a re tto  ed  E tto re  
Greco, pubblicato dalla 
Franco Angeli che sarà 
p re s e n ta to  a T r ie s te  
giovedì 29 maggio, al
le ore 18.45, n e ll’am 
bito di P iazza Gutem - 
berg  in p iazza  U nità. 
A lla presentazione in
terverrà Piero Fassino, 
sottosegretario del M i
n istero  degli affari e- 
steri.

Il volume è frutto di 
una ricerca svolta con
g iun tam ente d a ll’Is ti
tuto Affari internazio
nali (IA I) di R om a e 
d a ll’Istituto di Studi e 
d o c u m e n t a z i o n e  
su ll’Europa com unita
ria e su ll’Europa orien
tale (ISD E E ) di T rie 
s te . In esso  v en g o n o  
trattate dettagliatam en
te le questioni che so
no sta te  al cen tro  dei 
rapporti bilaterali negli 
ultim i anni: quelle re
lative ai beni abbando
nati, i nuovi problem i 
di tutela della m inoran
za ita lia n a  d iv isa  tra  
S lo v e n ia  e C ro a z ia , 
l ’assenza di un quadro 
g iu rid ico  che assicuri 
tutela globale dalla m i
noranza slovena in Ita
lia. Vengono inoltre a- 
n a lizza te  p ro b lem a ti
che di sempre maggio
re  im p o rta n z a  co m e 
q u elle  d e lla  c o o p e ra 
zione econom ica , dei 
trasporti e dei rapporti 
c u l tu ra l i .  Il l ib ro  si 
chiude con u n ’interes
sante appendice di do
cumenti italiani, slove
ni ed internazionali tra 
l ’altro sulla tutela delle 
minoranze, sui rapporti 
italo-sloveni e su ll’as
sociazione della Slove
nia all’UE.

in

Hletu volitve za Deželo 
po kakšnem zakonu?
Odprto je še tudi vprašanje zastopstva državljanov slovenske narodnosti

Čas teče h itro  m im o in 
v e d n o  b o lj  se p o s ta v l ja  
vprašanje ali bomo čez p ri
bližno eno leto šli na dežel
ne volitve po novem volil
nem zakonu ali po starem. 
Stvari se glede tega vpraša
nja ne prem ikajo dovolj h i
tro, kot bi si bilo želeti.

M inilo je  že precej m e
secev, odkar je  naša dežela 
iz g la s o v a la  in  p o s la la  v 
rim ski parlam en t pred log  
takoim enovanega volinega 
z a k o n a  ( le g g e  v o to ) ,  za 
sprem em bo 13. č len a  d e
želnega posebnega statuta, 
ki našo deželo vinkulira k 
proporčnem u sistemu.

Brez te spremembe torej 
ni m ogoče preiti na večin
ski sistem , sprem em bo pa 
lahko s posebno proceduro 
o d o b ri le d rž a v n i p a r la 
m en t, k e r je  b il p o seb n i 
statut dežele, kot je  znano, 
sp re je t z d ržav n im  zak o 
nom.

Kasneje sta svoj predlog 
v lož ila  v parlam entu  tudi 
poslanca iz naše dežele Di 
Bisceglie (DSL) in Collino 
(NZ), ki m ed drugim uvaja 
možnost, da se v naši deže
li voli tako kot v deželah z 
rednim  statutom, v kolikor 
p a r la m e n t ne b i u te g n il  
pravočasno sprejeti novega 
zakona.

O p re d lo g ih  se m o ra ta  
izreči kom isiji za ustavna 
vprašanja senata in poslan
ske zbornice in trenutno po 
naših inform acijah kaže, da 
je  v obeh kom isijah večina 
parlam en tarcev  proti p re 
dlogu Di B isceg lie-C o lli- 
no. Vendar vprašanje še ni 
prišlo  form alno na dnevni 
red, roki za spremembo de
želnega statuta, po že om e
njenem  predlogu dežele pa 
postajajo vedno bolj tesni. 
Vsekakor bi morali do za
č e tk a  p o le tn ih  p o č itn ic  
zvedeti, ali bo parlam entar
na procedura šla skozi ali 
ne.

Podpredsednik  deželne
ga sveta M iloš Budin oce
njuje, da je  dežela kljub te
mu v stanju spremeniti vo
liln i zakon , če tud i ostane 
obsto ječi s ta tu t v veljav i. 
Pri tem se sklicuje na stro
kovno  m n en je  treh  u g le 
dn ih  u s tav n ih  ek sp e rto v , 
Paladina, Ceccantija in Du- 
m isa, ki so naredili slično 
ekspertizo po naročilu de
žele  T rid en tin sk e , ki im a 
ravno tako kot naša vinku- 
lacijo k proporčnem u siste
mu.

Budin se vsekakor zav
zema za tak volilni zakon, 
ki bo  o m o g o č il v o lilc em  
izb iro  p red sed stv a  dežele 
in vladne koalicije. G lede 
m an jš in sk eg a  za s to p s tv a  
zag o v arja  tak o im en o v an i 
la d in s k i  m o d e l, k je r  je  
e tn ična , ozirom a narodna 
opredelitev vzporedna, pa

ra le lna  s po litično  izbiro . 
Ustavna pravica tudi m anj
šinskih državljanov namreč 
je, da volijo sicer kandidata 
sv o je  n a ro d n o s ti ,  da  pa 
imajo pri tem  tudi m ožnost 
p roste  p o litičn e  o p re d e li
tve. M an jšin a  bi b ila  n a 
mreč z izključno “etničnim 
glasom ” izolirana in getizi- 
rana.

Podobno sta lišče  glede 
zastopstva m anjšine v d e
želnem  svetu im a tudi de
želni svetovalec SKP Fau
sto  M on fa lcon , ki im a o 
samem volilnem zakonu si
cer d rugačno m nenje (kot 
je  znano, je  stranka naklo
n jena p roporčnem u s is te 
mu, ozirom a se v tej fazi 
zavzema za to, da je  volilni 
p ra g  za  v s to p  v d e ž e ln i 
svet čim nižji).

Svetovalec Zelenih Elia 
M ioni tudi zagovarja nu j

nost novega volilnega za 
kona, čeprav pri tem  po 
dčrtu je , da s tab iln o s ti ne 
zagotavlja le volilna zako
nodaja, ampak so zanjo po
tre b n i  še d ru g i p o g o ji,  
p re d v s e m  p ro g ra m s k a  
u sk la jen o st in izog iban je  
za k u lisn im  o b la s tv e n im , 
igricam , ki največkrat n i
majo nič skupnega z dejan
skimi interesi državljanov.

F erruccio  Saro, sveto 
valec Forza Italia pa pravi, 
da je  nujno sprejeti tak za
kon, ki om ogoča izvolitev 
p re d s e d n ik a  d e ž e le  in 
odbora, ki ga podpira, pri 
tem  pa bi m oral po njego
vem mnenju že zakon vse
bovati jasna določila glede 
interesov in prisotnosti ra
z ličn ih  deželn ih  področij, 
tak o  Ju ljisk e  k ra jin e  ko t 
Furlanije.

O zagotovljenem  zastop
stvu manjšine pa Saro m e
ni, da bi bilo treba gladko 
sp re je ti m odel, ki v e lja  v 
Sloveniji ali na Hrvaškem. 
Tako pravi Saro: “Predsta
v n ik  m a n jš in e  m o ra  b iti  
vsekakor zagotovljen, lah
ko sta tudi dva, treba je pač 
v id e ti na p o d lag i š tev ila  
pripadnikov m anjšine” .

Dušan Udovič

Na Krasu 
bojo vidni 
programi 
3. mreže
Vse kaže, da bodo prebi

valci tržaškega Krasa v kra
tkem lahko gledali slovenske 
televizijske sporede deželne
ga sedeža RAI. To'je zatrdil 
predsednik deželnega odbo
ra za radiotelevizijsko slu
žbo Giuseppe Mariuz, ki se 
je  o tem vprašanju pogova
rjal v Rimu s predstojnikom 
za dodeljevanje frekvenc pri 
m inistrstvu za telekom uni
kacije A ntoniom  Tatajem . 
Slednji je  zagotovil, da bo v 
kratkem  vse urejeno za v i
dljivost slovenskih progra
mov na Krasu.

Kot izhaja iz tiskovnega 
sporočila deželnega odbora 
za radiotelevizijsko službo, 
pa ni nikakršne vesti o v i
dljivosti slovenskih progra
mov na obmejnem področju 
videmske pokrajine. Po vsej 
verjetnosti o tem vprašanju 
ni nobene novosti, kar po
meni, da bodo naši ljudje še 
vedno brez možnosti, da bi 
lahko gledali slovenske pro
grame Rai.

Tudi kar zadeva vidljivost 
programov slovenske drža
vne televizije ni nobenih po
zitivnih vesti. V Benečiji to
rej se nadaljuje popolni tele
vizijski mrk ne glede na šte
vilne dane obljube.

S p o r a z u m  je bil objavljen v U r a d n em  listu

O priznanju diplom
V ita lijan sk em  U ra 

dnem listu z dne 22. aprila 
1997 je bil objavljen zakon 
z dné 7. aprila letos, s kate
rim je italijanski parlament 
ratificiral dogovor med Re
publikama Italijo in Slove
nijo o m edsebojnem  pri
znavanju diplom  in aka
dem skih naslovov. V bi
stvu gre za obnovitev zna
nega dogovora med Italijo 
in nekdanjo Jugoslavijo o 
priznavanju univerzitetnih 
doplom z dne 18. januarja

1983, katerega veljavnost 
je italianska stran začasno 
prekinila z uradno izjavo 
septembra 1994. Obe stra
ni podajata razlago, da po 
omenjeni kovenciji iz leta 
1983 se priznavajo le di
plome, dosežene na osnovi 
rednega študija in bivanja 
v kraju univerze, kar ne 
pride v poštev za pripad
nike m anjšin. Sporazum  
začne veljati v trenutku ko 
si obe strani izmenjata rati
fikacijski listini.

In consiglio regionale 
proposta di legge a 
tutela dei consumatori

I c o n s ig l ie r i  re g io n a li 
T ravanu t (PD S), A ntonaz 
(RC), Durat (SI), Piccioni 
(Ind.), Strizzolo (PPI), C a
stagnoli (RI) e Mioni (Ver
d i) h a n n o  d e p o s i ta to  in 
Consiglio regionale la pro
posta di legge per la tutela 
dei consum atori e degli u- 
tenti. Alla base di quest’ini
ziativa - come si legge in u- 
na nota - c ’è la necessità di 
una norm ativa che aiuti la 
n a sc ita  m a so p ra ttu tto  la 
crescita anche nella nostra 
reg ione di associazioni di 
consumatori.

Presentando questa pro
posta di legge, prosegue la 
n o ta , v o g liam o  rico rd a re  
che s iam o  l ’u n ic o  p aese  
d e ll’Unione europea a non 
avere una legge quadro  a 
tutela dei consumatori uten

ti, che solo alcune regioni si 
sono dotate di propria nor
mativa e che solo di recente 
l ’Italia ha recepito  alcune 
direttive europee in m ate
ria.

Sostenere queste associa
z ion i s ig n ific a  d o ta rle  di 
mezzi di sostegno econom i
co, atti ad affrontare com 
p iu tam ente quelle p ro b le 
matiche a cui le associazio
ni sono chiam ate quotidia
namente a dare risposte: re
capiti diffusi sul territorio, 
assistenza legale, iniziative 
collettive, diffusione di una 
cu ltu ra  del consum o co e 
rente con i principi di una 
v ita  sa n a , r is p e t to s a  
dell’ambiente, cosciente dei 
propri diritti, in grado di in
cidere sulle politiche pro
duttive ed economiche.

Predstavniki Cerkve strnili svoja gledanja v dokumentu za predsednika D’Alemo

Škofje za avtonomijo Dežele
Posebna pozornost namenjena prisotnosti večjezičnosti in vlogi mostu proti vzhodu

Ita lijanska cerkev se je  
aktivno vključila v razpra
vo o istitucionaln ih  re fo r
m ah ter o napovedih o fe
deralističnem preustroju dr
žave. V ta kontekst gre po
sebej podčrtati pobudo ško
fov iz naše dežele (Alfredo 
B attisti za v idem sko nad 
š k o f i jo ,  A n to n io  V ita le  
Bommarco za goriško nad
šk o fijo , S ennen  C orrà  za 
š k o f ijo  iz  P o rd e n o n a  in 
Concordie ter Eugenio Ra- 
v ignani, šk o f iz T rsta), ki 
so predsedniku dvodom ne
ga parlam entarnega odbora 
M assim u D ’Alem i poslali 
dokum ent, v katerem  pou
darjajo posebnost in av to
nomijo naše deželne uredi
tve.

Deželni škofje izhajajo iz 
de jstva , da se ne m ore in

sme izničiti in zbrisati dolo
čene karakteristike naše de
žele, ki so izraz zgodovin
skih dejstev.

Dokum ent, ki so ga po
s la li  D ’A lem i, o b se g a  6 
točk. Poglejmo v podrobno
sti, kaj obravnava pismena 
pobuda cerkvenih dostojan
stvenikov.

V prvi škofje ugotavlja
jo , da izhajajo iz nauka in 
zgodovinsko-verske izku
šnje oglejskega cerkvenega 
primata, za katerega so bile 
značilne večjezičnost, avto
nomija in sožitje med razli
čnimi narodi. V nadaljeva
nju je povedano, da je treba 
nuditi krajevnim  upravam  
realno  av tonom ijo  in m o
žnost upravljanja ter jih po
staviti v položaj, da bo naša 
deželna različnost identitet

spoštovana ter upoštevana 
kot prednost in izziv za so
žitje. V tretji točki se škofje 
zavzem ajo za solidarnostni 
federalizem države, ki mora 
v prvi vrsti upoštevati avto
nomijo in specifičnost tistih 
dežel, med katere sodi tudi 
Furlanija-Julijska krajina.

Zaradi povedanega je da
nes še več kot včeraj potre
bna deželna avtonomija, ki 
je  izraz novih mednarodnih 
dinam ik in še posebej p ri
sotnosti različn ih  etn ičnih  
in jezikovnih skupnosti, ki 
se v njej prepletajo in boga
tijo.

S tem v zvezi je posebej 
poudarjena enotnost dežele, 
ki m ora sloniti na solidar
nosti in na vzajemni pom o
či. To sta osnovi, na katerih 
se bo lahko našel skupni je 

zik med zgodovinsko in tu
di jezikovno različnimi deli 
deželnega teritorija.

N azad n je  ce rk v en i d o 
stojanstveniki iz naše deže
le pozivajo vse odgovorne 
dejavnike, naj se opredelijo 
za takšne rešitve, ki bodo 
upoštevale dobrobit vseh. V 
tem  sm islu  so napovedali 
svoje sodelovanje, čeravno 
so za te problem atike p ri
stojni drugi, predvsem poli
tični subjekti.

N a šk o fo v o  p ism o  je  
odgovoril sam  predsednik  
dvodomne kom isije M assi
mo D ’Alema, ki se je  stri
n jal z vsebino dokum enta 
in napovedal, da ga bo izro
čil pristojnemu predsedniku 
komisije, ki ima nalogo pri
praviti izhodišča za refo r
mo državnega ustroja.
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Si è tenuta sabato mattina a Cividale la celebrazione solenne per il “com pleanno” della scuola

Istituto agrario, i primi 40 anni
Assieme alla festa anche la protesta degli studenti che si dicono contrari all’ accorpamento con l’Ipsa di Pozzuolo 
Per l’occasione è stato pubblicato un libro con la storia dell istituto ed è stato inaugurato il laboratorio enologico

Pelizzo ha anche aggiun
to che «se l ’indice di nata
lità  d o v esse  sce n d ere , si 
profileranno orizzonti oscu
ri, ma gli studenti di questa 
scuola possono restare tran
quilli». Infine ha parlato di 
una nota dolente: «Qui si 
sarebbe potuta realizzare u- 
na città degli studi», riferen
dosi all’area di Rubignacco.

Il sovrin tendente reg io 
nale a ll’istruzione V alerio 
Giurleo ha ricordato la ca
ra tteristica più im portante 
dell’istituto, il fatto che co
niughi il mondo della scuo
la con quello dell’economia 
e della produzione. Poi la 
b e lla  p u b b licaz io n e  su lla 
storia dell’istituto agrario è 
stata presentata da uno degli 
autori, Claudio Mattaioni.

Infine è stato inaugurato 
il laboratorio enologico. 11 
progetto di quest’ultimo ha 
previsto l ’ampliamento del 
fabbricato aziendale adibito 
a deposito attrezzi, dove è 
stata ricavata la nuova strut
tura che è articolata in una 
serie di spazi disposti attor
no ad un grande vano dove 
si svo lgono le operazion i 
successive alla vinificazio
ne.

E ’ il fiore all’occhiello di 
un is titu to  che non vuole 
guardare solo al passato o 
fermarsi all'oggi. Con il suo 
bagaglio di esperienza e di 
o p e ra t iv ità  il c o m p le sso  
dell’agrario di Cividale può 
guardare con ottimismo agli 
scenari del nuovo m illen 
nio, sempre che la cesoia di 
qualche ministero o di qual
che provveditore non decida 
di potare i rami di una pian
ta forte.

Michele Obit

I p rim i q u a ra n t’ann i 
dell’Istituto tecnico agrario 
“Paolino d ’A quileia” sono 
s ta ti l ’o c c a s io n e  di una 
g ran d e  fe s ta  - c u lm in a ta  
nell’inaugurazione del nuo
vo laboratorio enologico - 
ma anche di un forte segna
le p e r il m an ten im en to  
dell’autonomia della scuola. 
Sabato è stato il preside An
gelo A lbini, prossim o alla 
pensione dopo una ventina 
di anni di attività a Cividale 
(«Ma sarei rimasto ancora», 
ha detto), a fare gli onori di 
casa.

Commosso, super gratifi
cato (dal sigillo della città, 
consegnatogli dal sindaco 
B e rn a rd i, a lla  n o m in a  a 
commendatore, ormai pros
sima), Albini è stato defini
to dal presidente della Pro
vincia Giovanni Pelizzo «u- 
na pietra miliare dell’istitu
to».

Assieme alle autorità (ma 
m ancavano il m inistro alle 
risorse agricole Pinto e l ’as
sessore regionale Gottardo, 
pure annunciati) tanti pro
fessori e soprattutto studen
ti. Quelli di ieri - la scuola 
ha sfornato in quarant’anni 
quasi 2.200 diplomati, alcu
ni dei quali si sono rivisti in 
una mostra fotografica alle
s t i ta  p e r l ’o c c a s io n e  - e 
quelli di oggi, atten ti alle 
sorti d e ll’is titu to  tanto  da 
ind ire , sedu ta  stan te , una 
raccolta di firme a sostegno 
d e ll’in terrogazione p a rla 
m entare presentata dal Ppi 
al ministro della Pubblica i- 
struzione.

In essa si ch iede che il 
p rovved ito re  agli studi di 
Udine riveda la propria de
cisione riguardo gli accor
pamenti delle superiori civi-

Qui a fianco 
la sede dell’istituto 

che dal 1987 è dotato 
di un laboratorio 

di informatica. 
Più tardi è  stata 

realizzata una serra 
computerizzata, 

è stato attivato 
il laboratorio 

di microbiologia 
ed  è stato installato 

quello linguistico

Sopra l’arco all'entrata 
della scuola, a sinistra 
un momento delle 
celebrazioni tenutesi 
sabato nell’aula magna

dalesi. E gli studenti dell’a
grario, in particolare, si di
cono contrari a l l’aggrega
zione con l ’Ipsa di Pozzuo
lo. E ’ mancato il loro inter

lo cu to re , il p ro v v ed ito re , 
anche lui invitato.

Agli studenti ha fatto e- 
co, in qualche modo, il pre
s id e n te  d e lla  P ro v in c ia .

Raccontando di un genitore 
di uno studente dell’istituto 
che proprio quel giorno si e- 
ra preoccupato per la possi
bile chiusura della scuola,

ha affermato: «Se c ’è qual
cuno che in malafede mette 
in giro questa voce, sappia 
che ha sbagliato strada. L ’I
ta resterà qui».

Jih je  vič ko dvataužint tistih, ki so  se  diplomai v čedajskem  
zavodu za kmetjistvo. Med njimi je  puno tistih iz NediSkih 
dolin. Vse imena so v tistih buvkah, ki so jih izdal pru za  
počastit 40 liet življenia od Sole. V bukvah, ki imajo naslov 
“Un bel percorso", je  napisana ciela zgodovina zavoda, ž e  
od kadar se  je  šele klicu “Colonia agricola”.
V bukvah so  tudi spomini nekaterih profesoriju - m ed njimi 
Enos Costantini - an zadnje faze razvoja tele Suole. Stare 
an nove slike pravejo tudi, kakšni so  bli obrazi tistih, ki so  
obiskoval za vo d  an kuo je  tela Suola postala nimar buj 
velika an pomembna za  naše okolje.
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A Resia 
arriva 

“Relè e la 
felicità”

Un im p o rtan te  a p 
puntamento culturale è 
in programma a Resia, 
per sabato  24 m aggio 
p ro ss im o . N e lla  sa la  
consiliare del m unici
pio alle ore 11 si svol
g e rà  la  c e r im o n ia  di 
presentazione del libro 
“Relè e la felicità” rea
lizzato d a ll’U niversità 
di Udine con il contri
bu to  d e lla  C o m u n ità  
europea.

Il libro è scritto da u- 
na  p a r te  in  re s ia n o , 
d a ll’altra, capovolgen
dolo, in friulano ed in 
ita liano . In o ltre  n e lla  
parte scritta in resiano 
vi è uno spazio lasciato 
libero per eventuali al
tra  varian ti. A lla p re 
sentazione del libro sa
ranno  p resen ti il M a
gnifico Rettore dell’U
n iv e rs i tà  di U d in e , 
M arzio  S trasso ldo , la 
prof. S ilvana Schiavi 
Fachin e la prof. Burel- 
li. Alla cerimonia è in
v itata  tu tta  la popo la
zione, in particolare gli 
studenti, gli insegnanti 
ed i genitori.

L.N.

Evropski mesec 
kulture v Ljubljani
Dvestopetdeset kulturnih dogodkov vseh zvrsti

Sredi prejšnjega tedna se 
je  v L ju b ljan i s s lovesno  
o tvoritv ijo  začel Evropski 
mesec kulture.

S lovenska država se je  
dolgo in vneto pripravljala 
na to resnično veliko m ani
festacijo , ki je  tudi najve
č ja  m ed n aro d n a  k u ltu rn a  
m a n ife s ta c ija , k a r so jih  
kdajkoli organizirali v Slo
veniji.

E vropski m esec kulture 
se odvija vsako leto od leta 
1992 in doslej so bili pred 
Ljubljano njegovi gostitelji 
m esta K rakow , G raz, B u
d im p e š ta ,  N ik o z i ja  in  
Sankt Petersburg. Gre torej 
za časten in prestižen dose
žek , če si je  S lo v e n ija  v 
tem okviru znala zagotoviti 
to prireditev in s tem tudi 
odm evnost, ko jo  prinaša v 
m ednarodnem  merilu.

S ice r bo  m an ife s ta c ija  
trajala celih 50 dni in se bo 
odv ija la  na štev iln ih  p ro 
storih . P redv iden ih  je  k a 
kih 250 k u ltu rn ih  d o g o d 
kov najrazličnejših  zvrsti, 
pri katerih bodo sodelovali 
dom ači in  tu ji av to rji te r 
poustvarjalci.

Vseh aktivnih udeležen

cev  p r i r e d ite v  je  p re k o  
2.000, program  pa je  iz je
m no p este r in p redv ideva 
glasbene koncerte , opere, 
lutkovne, gledališke in ple
sne p red stav e , likovne in 
druge razstave, film ska in 
video predavajanja, sim po
zije in um etniške delavni
ce. Ne bo manjkalo tudi ra 
zn ih  pou ličn ih  dogodkov, 
m u ltim ed ijsk ih  p ro jek tov  
in posebn ih  p rired itev  za 
otroke.

Evropski mesec kulture, 
ki se bo zaključil 1. ju lija, 
bo sp rem lja lo  skoraj 200

dom ačih in kakih 40 tujih 
n o v in a r je v  iz  ra z l ič n ih  
evropskih držav, predvide
n ih  pa  je  tud i nekaj ze lo  
p re s tiž n ih  p re d s ta v , m ed 
katerimi vlada še zlasti ve
liko zanim anje za koncert 
Luciana Pavarottija, ki bo 
sicer ju lija, a je  zanj že se
daj težko dobiti vstopnice.

M anifestacijo je  prejšnji 
ted en  o tv o ril  p re d sed n ik  
re p u b lik e  M ilan  K u čan , 
o tv o r i tv e n i  g o v o r p a  je  
imel ljubljanski župan D i
m itrij Rupel. Rupel je  po
dčrtal ponos Slovenije, da 
je  gostiteljica tolikšne m a
nifestacije, kar zmore le ob 
sv o ji d o lg o le tn i k u ltu rn i 
tradicij in vitalnosti.

Zupan Rupel je dejal, da 
je bila kultura v vseh, tudi 
n ep rija zn ih  zgodov insk ih  
okoliščinah vselej S loven
cem v odločilno oporo. Po
udaril pa je  tudi, da ne m o
re  b i t i  n o b e n e  e n o v ite  
e v ro p sk e  k u ltu re . L ah k o  
bom o im eli skupni ev rop
ski denar, kulture pa bodo 
o s ta le  r a z l ič n e  in  b o d o  
p rav  z a ra d i teg a  E v ro p o  
bogatile.

d.u.

Michael Jackson a Lubiana
G rande appun tam en to  per gli am anti 

della  m usica pop: venerdì 8 agosto  M i
chael Jackson terrà un concerto nell’ippo
dromo di Stozice, presso Lubiana. Sarà di 
certo , assiem e alla v isita  del Papa dello  
scorso anno, uno dei più grandi avveni
m enti che mai siano stati o rganizzati in 
Slovenia.

I biglietti per il concerto della star am e
ricana saranno in prevendita dal 26 maggio 
a L ubiana ed in alcune località italiane, 
croate, austriache e ungheresi. Il costo del 
biglietto sarà di 5.500 talleri (circa 60 mila

lire) mentre i biglietti per la zona Vip co
steranno 500 dollari.

G li o rg an izza to ri si a sp e ttan o  u n ’a f
fluenza di circa 70 mila spettatori, mentre 
l ’ippodrom o che ospiterà il concerto può 
tenerne 150 m ila. In ogni caso non sarà 
perm essa un ’affluenza superiore alle 100 
mila unità.

Il concerto  di Jackson sarà preceduto  
d a ll’esibizione di un gruppo australiano, 
gli Hum an N ature. Il tour d e ll’autore di 
“Thriller” e di numerosi altri hit mondiali 
durerà tre mesi per un totale di 36 concerti.

Aktualno
Do konca mesca v galeriji Ars

Razstavlja 
v Gorici

Teresa Lendaro (iz arhiva Novega Matajurja)

V prostorih galerije Ars 
na T ra v n ik u  v G o ric i so 
odprli razstavo slik Terese 
Lendaro . U m etnico  dobro 
poznam o, saj je  razstvalja- 
la tud i pri nas v B eneški 
g a le r iji. V em o, da je  hči 
s lo v en sk ih  izs le jen cev  iz 
občine Bardo v Terski do
lini in da se je  rodila v m e
stu M endoza v Argentini.

L eta 1983 je  zak ljuč ila  
A kadem ijo  za lik o v n o  u- 
m etnost v B uenos A iresu 
in se je  začela ukvarjati s 
slikarstvom . Sodelovala je 
na š tev iln ih  ra z s tav ah  in 
prejela tudi več priznanj in 
nagrad.

Z elja po globljem  iska
nju svojih korenin jo  je  le
ta 1990 pripeljala v B ene
čijo in od takrat živi na V i
d em sk em , k je r  m ed d ru 
gim vodi um etniške tečaje 
za otroke.

N a g o r iš k i  ra z s ta v i je  
um etn ico  in n jeno  u s tv a 
rjalno delo predstavil Jurij 
Paljk. Povedal je , da se je

slikarstvu približala potem 
ko se je  več leta posvečala 
fo to g ra fiji, v kateri so jo  
privlačevali še posebej ar
h itek tonsk i detajli. V s li
karstvu  se iz raža  v o ljih , 
a k v a re lih , p a s te lih  in še 
n a jp o g o s te je  s k o la ž i  v 
m ešani tehniki.

Tudi v ozadju teh je  ra
zv idno, je  poudaril Paljk , 
kako se Teresa Lendaro ni 
oddaljila od m otivike foto
grafskih posnetkov. “V se
r i j i  k o la ž e v  se iz ra ž a  v 
geom etrijski pravilnosti in 
m edsebo jnem  ravnovesju  
skoraj strukturno pravilno 
razm eščen ih  barvnih  p lo 
skev” .

R azstavljene so tudi pa
stelne slike, ki zaobjem ajo 
c e lo te n  d o s e d n a ji  u s t 
varjalni lok um etnice. Le
po in  za n im iv o  ra z s ta v o  
dopo ln ju je  izbor m ajhnih  
lesenih izdelkov.

R azstav a  bo po u rn iku  
delovan ja knjigarne na o- 
gled do konca mesca.

Mladinski raziskovalni tabor bo potekal spet v videmski pokrajini od 25. avgusta do 6. sepetembra

Tabor bo letos v Kanalski dolini
Kot na vse dosedanjih ho tudi sedemnajstem delo potekalo po skupinah - Prijavnice so že na razpolago

Skupinska 
slika z  
lanskega 
Tabora v 
občini 
Sovodnje

D oslej je  bil vsak m la
dinski raziskovalni tabor po 
sv o je  lep  in  z a n im iv . V 
vseh teh letih smo razisko
vali vzdolž celotnega o ze
mlja, ki ga neseljujemo Slo
venci ob slovensko-italijan- 
ski državni meji. Tabor je  v 
svojih šestanjstih izvedbah 
prekrižaril tržaško, goriško 
in v id e m sk o  p o k ra jin o . 
Mladi raziskovalci so lahko 
s p o m o č jo  m e n to rje v  in 
mentoric spoznali del prete
klosti in sedanjosti. S svo
jim  lastnim  raziskovalnim  
delom so zaznali utrip naših 
slovenskih ljudi.

L etošnji tabor načrtu je
mo v Kanalski dolini. Tam 
smo bili že enkrat in sicer v 
letu 1986. O tem taboru je 
bila izdana tudi ustrezna pu
blikacija. Letos se torej po
novno vračamo med ljudi v 
Kanalski dolini. Prireditelji 
so se obrnili na člane slo 
venskega kulturnega sredi

šča Planika, ki ima sedež v 
Ukvah. Skupaj z njimi smo 
se usedli ter zastavili delo.

L e to šn ji 17. m lad in sk i 
raziskovalni tabor Kanalska 
dolina 97 se bo odvijal od 
ponedeljka 25. avgusta do 
sobote 6. septem bra 1997. 
H rana in prenočišče bosta 
na Trbižu, delovni prostori 
pa na sedežu S lovenskega

kulturnega središča Planika 
v Ukvah.

Trenutno so v teku pogo
vori o vsebinski zasnovi sa
mega tabora ter o posam e
znih raz iskovaln ih  sk u p i
nah. Premlevamo o etnolo
giji, jeziku, stavbni arhite
kturi, zgodovini ter o m arsi
kaj drugem . P ogovarjam o 
se z dosedanjimi mentorji in

udeleženci.
P rired ite lji 17. m lad in 

skega tabora Kanalska doli
na 97 so: Odsek za zgodovi
no pri Narodni in študijski 
kn jižn ic i, D ruštvo m ladih 
raz isk o v a lcev  iz T rs ta  in 
Gorice, Društvo slovenskih 
naravoslovcev in tehnikov 
Tone Penko, Slovensko kul
tu rn o  sre d išč e  P lan ik a  iz

K analske do line , G ibanje 
Znanost mladini iz Ljublja
ne. Zasnova je  dovolj široka 
in močna, da lahko zastavi 
dober načrt za tabor. Na sa
mem raziskovalnem taboru 
pa se morajo izkazati mladi 
raziskovalci in njihovi m en
torji.

Domači kulturni delavci 
(Rudi Bartaloth, Anton S i
vec, Peter Gerdol in ostali) 
so nam zagotovili pomoč in 
sodelovanje, vsekakor se bo 
ču tila  odso tnost pred k ra
tkim  prem inulega razisko
valca in kulturnega delavca 
S a lv a to re ja  V e n o sija . In 
prav v njegovem  spom inu 
se letošnji tabor odvija.

P rijavnice so že p rip ra
v ljene . Z a in te re s ira n i jih  
lahko dobijo pri NSK v Tr
stu, v knjižnici Daimira Fei- 
gla v G orici, pri članih  in 
članicah Društva mladih ra
ziskovalcev.

M ilan P ahor

I Fairport 
convention 
a Cividale

Venerdì sera il teatro Ri
stori di C iv idale osp iterà , 
con inizio alle 21, un con
certo del gruppo “Fairport 
convention”.

Nata nel lontano ’67 co
me risposta inglese a band 
com e Jefferson  airp lane e 
Byrds, la band propone un 
sound  trav o lg e n te  che in 
trent’anni di attività ha av
vicinato al folk spettatori da 
tutto il mondo.

RETTIFICA

N e ir in fe r v is ta  a 
Jožko Ošnjak pubbli
cata nello scorso nume
ro, il termine “civilna 
obtožba zaradi obreko
vanja” è stato tradotto 
erroneamente in “cau
sa per diffam azione”. 
In realtà si tratta di u- 
na causa civile.
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15. junija se bomo izrekli o zakonu o javnih sredstvih za privatne šole

Deželni referendum 
o privatnem šolstvu

Čez manj kot mesec dni 
in  s ic e r  15. ju n i ja  bom o 
glasovali o številnih vsedr
žavnih referendum ih. Zato 
da se zm anjšajo organiza
cijske težave in tudi s tro 
ški, je  bil vsedržavnim  re
ferendumom pridružen tudi 
deželni. In prav slednjemu 
posvečam o danes našo po
zornost.

Za deželni referendum  je 
zbirala podpise Stranka ko
m unistične prenove in pre
dvideva ukinitev deželnega 
zakona, s katerim  se z ja 
v n im i s red tsv i p o d p ira jo  
privatne šole v deželi. V e
činom a so konfesionalnega 
značaja. Podlaga za razpis 
referendum a je  33. člen ita
lijanske ustave, ki pravi do
besedno: “Ustanove in pri
vatniki imajo pravico usta
nav lja ti šo le, vendar brez 
bremena za državo”.

D eželni svetovalec SKP 
Fausto M onfalcon nam je 
r a z lo ž i l ,  da  je  n je g o v a  
s tranka do tega p roblem a 
zav ze la  n ače ln o  s ta lišče , 
ker je  deželni zakon v na
sprotju z italijansko ustavo

* V*-

in dejansko dela d iskrim i
nacijo  med uporabniki ja 
vne in privatne šole.

M onfalcon pravi, da se 
m orajo o tako pomembnem 
vprašanju  izreči vsi d rža
vljani. SKP tudi ne naspro
tuje obstoju privatnih šol, o 
katerih pravi naj obstajajo 
in nadaljujejo s svojo vlo
go. Lahko se tudi pom aga 
njihovemu obstoju z razni
mi uslugami kot so prevozi 
ali drugi ukrepi, vendar po 
M onfalconovi oceni ne pri
de v poštev direktno javno 
fin an siran je , ki m ora b iti 
nam enjeno u ravnovešene

mu razvooju in posodablja
nju državne šole.

Svetovalec Forza Ita lia  
F erruccio  Saro je  d ruga
čnega m nenja in si želi, da 
p red lagan i referendum  ne 
bi uspel. Saro načelno za
g o v a r ja  m o ž n o s t p ro s te  
konkurence m ed javnim  in 
p riv a tn im  šo lstvom  in se 
pri tem  sklicuje na am eri
ški model. Ta naj bi ustva
r ja l  no v e  p e rsp e k tiv e  in 
m ožnosti tudi na področju 
zaposlovanja. Saro se vse
kakor zavzem a za nov za
kon na tem področju, ker je 
sedanjega potrebno izbolj-

Na občnem zboru Zskd 
poudarek na članstvu

V Saležu, v občini Zgo
nik, je bil prejšnji petek ob
čni zbor Zveze slovenskih 
kulturnih društev. Posvečen 
je  bil prevejanju enoletnega 
.delovanja organizacije, ki 
združuje društva in skupine 
s področja ljubiteljske kul
ture in ima svoje članice tu
di v v id em sk i p o k ra jin i. 
Dnevni red občnega zbora 
je  predvideval tudi odobri
tev obračuna za leto 1996 
in p red računa  za le tošn je  
leto . Z anim ivo  in stvarno 
ra z p ra v o , v k a te ro  so se 
vk ljučili štev iln i delegati, 
je  uvedel s svojim  poroči
lom predsednik  Ace M er
m o lja , ki se je  d o ta k n il 
vseh najaktualnejših  vpra
šanj ZSKD in s tem ponu
dil nekaj b is tv en ih  iz h o 
dišč. Orisal je  finančno sta
nje organizacije, ki se mora 
vseskozi prizadevati zato, 
da pride do njej namenjenih 
sredstev.

Stanje pa se je  vsekakor 
izboljšalo ko je  Dežela pri
znala ZSKD in jo  vključila 
med organizacije, ki jim  je 
letni prispevek zagotovljen. 
Večji prispevek, m imo ve
likih zamud pri izplačeva
n ju , pa ne reši p ro b lem a 
odnosov do dejavnosti in 
vloge ZSKD.

D eže la  nam reč ne p r i
znava Z vezi n jene v loge, 
da povezuje društva in ve
čino dela opravlja za svoje 
člane. Odtod nujnost, da se 
ZSK D  pojavlja z lastnim i 
p rired itvam i in pobudam i 
in torej da spreminja svojo 
vlogo. Toda če to ne odgo
varja vselej potrebam in že
ljam društev, istočasno od-

srm

pira nove možnosti za tka
nje m reže so d elo v an ja  in 
skupnih nastopov.

Eden od temeljnih pogo
jev  za urejeno življenje in 
d e lo  Z S K D , je  p o u d a r il  
p re d sed n ik  M erm o lja , je  
nedvom no zavestno in pri
sotno članstvo, osnovni po
goj za to pa je  poravnanje 
članarine v sozvočju s sa
m im statutom pa tudi zato, 
da se ustvari čvrsta m reža 
med Zvezo in svojimi druš
tv i ,  pa tu d i m ed  sam im  
članstvom.

Sledilo je  poročilo tajni
ce Ni veš Košuta, ki je pre
b ra la  tu d i o b ra ču n sk e  in 
p ro ra č u n sk e  p o s tav k e  iz 
dokum entov, ki jih  je  p ri
p ra v il b la g a jn ik  Z v eze  
Adriano Kovačič. Sledila je 
kot rečeno zelo živahna ra
zprava, ki je  še zlasti po 
globila vprašanje članstva.

Občni zbor je  na koncu 
soglasno sprejel obračun in

Ace
Mermolja,
predsednik
Z veze
slovenskih
kulturnih
društev

proračun. Obenem je  sogla
sno  sp re je l tu d i p re d lo g  
p re d se d s tv a  za v č lan itev  
Zveze slovenskih kulturnih 
društev v zadrugo Prim or
ski dnevnik.

šati in v ta namen naj bi bil 
dobra podlaga osnutek sve
tovalke Severne lige Guer- 
rove.

Podpredsednik deželne
ga sveta M iloš Budin nima 
a p r io rn e g a  id e o lo š k e g a  
o d n o sa  do p r iv a tn ih  šo l, 
vendar je prepričan, da se
danji zakon ne ustreza, ker 
uvaja d isk rim inacijo  m ed 
d ijak i p riv a tn ih  in jav n ih  
šol (po zakonu namreč dru
žine d ijakov p rivatn ih  šol 
prejem ajo  deželno podpo
ro). Obstoječi zakon bi bilo 
m ožno po Budinovi oceni 
popraviti le tako, da bi se 
dajale podpore bodisi dija
kom  jav n ih  ko t zaseb n ih  
šol, vendar na podlagi oce
ne socialnega stanja. Toda 
za tak poseg v tem trenutku 
ni m ožnosti in je  n e izb e
žno, da se bodo volilci do 
tega  v p ra šan ja  iz rek li na 
junijskem  referendumu.

Tudi svetovalec Zelenih 
E lia M ioni je  odločno na 
stran i re feren d u m a in pri 
tem upa, da bo nepravični 
deželni zakon ukinjen. M i
oni podčrtuje, da pri tem ne 
gre za nikakršno ideološko 
bitko, tem več za to, da se 
postavijo jasna pravila, ko 
gre za uporabo javnega de
narja. In ker je  znano, da so 
z javnim i finančnimi sred
s tv i še z la s t i  v za d n je m  
o b d ob ju  v e lik e  težav e  je  
treb a  o d p rav iti ob like  f i
nansiranja, ki ne ustrezajo 
k r i te r je m  p ra v ič n o s ti  in 
enakih možnosti za vse dr
žavljane.

D.U.

Barbiani (Pds): 
“La tutela
e necessaria

N egli scorsi g io rn i a 
Cividale ci sono state di
verse prese di posizione 
in merito alla proposta di 
legge Caveri per la tutela 
della minoranza slovena. 
Per prima, come si ricor
derà, era stata la giunta 
comunale guidata da Giu
seppe Bernardi a dichia
ra re  che la tu te la , per 
quanto riguarda la cittadi
na ducale, non è necessa
ria. Un ordine del giorno 
giudicato negativamente, 
ora, da un consigliere di 
m aggioranza cividalese, 
eletto proprio nella lista 
di Bernardi, Franco Bar
biani (Pds).

Questi, che è tra l ’altro 
assessore all’assistenza e 
alla sanità della Comunità 
montana Valli del Natiso- 
ne, considera “inopportu
no l ’in tervento  d e ll’am- 
m in istrazione com unale 
che ha contribuito ad ali
mentare solo della confu
sione sui diritti che per le 
m inoranze sono sanciti 
n e lla  C o s titu z io n e , d i
menticando che la Regio
ne è a s ta tu to  sp ec ia le  
proprio  per la p resenza 
della minoranza slovena” .

Secondo il consigliere 
Pds la regione “è caratte
rizza ta  d a l l’incon tro  di 
più p o p o li e c u ltu re , e 
questo  deve essere e le 
m en to  di r ic c h e z z a  
dell’intera comunità attra
v erso  la valo rizzaz io n e  
d e lle  d iv erse  id e n tità ” . 
B a rb ian i r ic o rd a  com e 
Cividale sia sede di una

m an ifestaz io n e  com e il 
M itte lfest (per cui “non 
p o ss iam o  dare  seg n a li 
sbagliati, di paura della 
diversità di chi vive con 
noi”) ed esprime l ’augu
rio “che finalmente possa 
essere approvata una leg
ge per la minoranza slo
vena che superi definiti
vamente vecchie diatribe 
che non hanno più ragio
ne d ’essere”.

Infine “la proposta di 
legge Caveri non mette in 
d iscussione la friu lanità 
di C iv ida le , com e i d e 
trattori vogliono farci cre
dere” , messaggio inviato 
alla stessa giunta che pure 
Barbiani appoggia, condi
to dall’auspicio che in fu
turo “per le prese di posi
zione vengano consultate 
le due liste di maggioran
za”.

N ei g io rn i s c o rs i, a 
proposito  della proposta 
C averi, e ra  in te rv en u to  
anche il Ppi c iv idalese , 
che si era schierato contro 
l ’inclusione di C ividale 
nel p rovved im ento . Gli 
sloveni della provincia di 
U dine, per il Ppi, “non 
sono una m inoranza na
zionale m a soltanto una 
comunità etnica” . I popo
lari si sono quindi detti 
stupiti dal fatto che l ’ono
re v o le  C av eri a ffe rm i, 
nella sua relazione al Par
lamento, che “la presenza 
a Cividale della minoran
za slovena è un fatto ac
ce rta to  e com unem ente 
riconosciuto”.

40-letnica slovenske 
gimnazije v Celovcu

D ev eteg a  m aja  leta  
1957 je  b ila  s posebnim  
odlokom avstrijskega m i
nistra za šolstvo Drimmla 
u sta n o v ljen a  S lo v en sk a  
g im n azija  v C elovcu , ki 
prav v teh dneh slavi svojo 
40-letnico. Gre za eno naj
pomembnejših kulturno-i- 
zobraževalnih sredin S lo
vencev na Koroškem, ki je  
v vseh teh letih  od ločno  
prispevala , da se je  zn o

tra j m a n jš in e  na K o 
roškem ustvarila množica 
intelektualcev.

Slovensko gimnazijo, ki 
d a n es š te je  sk o ra j 500  
dijakov, je v vseh teh letih 
zapustilo nekaj manj kot 
1.300 maturantov, kar sa
mo po sebi priča o velikem  
prispevku tega izobraže
valnega centra.

Ob gimnaziji pa od leta 
1990 deluje tudi Dvojezič-

Tullw De Maur
11 Dipartimento di Glottologia e Filo

logica Classica in collaborazione con l’I
stituto di Storia della Lingua e della Let
teratura italiana ha organizzato un incon
tro di studio sul tema “Storia della lingui
stica e storia delle scienze” per mercoledì 
28 maggio 1997 alle ore 9.00 presso l ’U
niversità di Udine in Sala Florio - Palaz
zo Florio - via Palladio, 8.

Intereverranno all’incontro:
- Lorenzo Renzi dell’Università di Pa

dova che tratterà il tema: Due punti di vi
sta non alternativi nella storia della lin
guistica

- Massimo Piattelli Paimarini dell’Uni
versità S. Raffaele di M ilano parlerà su 
Approccio assiomatico ed approccio stori
cistico allo studio della mente

- Mirko Tavoni, Università di Pisa con: 
Storia della lingua e storia della linguisti
ca: appunti medievali e rinascimentali

- Maurizio Mamiani dell’Università di 
Udine con: la Storia e i modelli della sco
perta scientifica.

Concluderà alle ore 18.00 il convegno 
Tullio De M auro dell’Università di R o
ma “La Sapienza” con: Quante storie per 
la linguistica.

na trg o v sk a  ak ad em ija , 
kar koroškim  Slovencem  
ponuja bogato izob raže
valno izbiro.

S lovenska gim nazija v 
Celovcu je avstrijska šola 
z u čn im i n a č r t i, ki so  
veljavni tudi na vseh osta
lih avstrijskih  šolah . Od 
p rvega  razreda d a lje  se 
dijaki tem eljito učijo slo 
venski in nemški jezik, hk 
rati pa tudi angleščino. V 
petem  razredu  se d ijaki 
učijo tudi latinščino, pro 
sti p red m eti pa so ita  
lija n šč in a , fra n co šč in a  
ruščina in španščina. V le 
tošnjem šolskem letu je bil 
na gim naziji upeljan tudi 
glasbeni razred, leto prej 
pa športni razred.

V se d ok u m en tacije  in 
samo m aturitetno spriče
valo so dvojezični, m atu
ranti pa imajo odprta vra
ta na vseh fakultetah  na 
avstrijskih in tudi drugih  
univerzah. Povejmo še, da 
pri Deželnem šolskem sve
tu za Koroško deluje pose
ben oddelek za m anjšin 
sko šolstvo, ki je pristojen 
tudi za Slovensko gim na
zijo.
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Da Canebola 
il 25 la marcia 
dell’amicizia

Aktualno
V nedieljo od 12. ure napriej

Seniam alpinu 
na Solarjeh
Parvi polietni praznik na odpartem v Dreki

•  REMANZACCO 
S s  Udine-Cividale  
Tel. 667985

•  CASSACCO  
Centro com m ercia le  
Alpe Adria 
Tel. 881142

in okolico cerkve na Men- 
gorah, mislijo pa Se urediti 
nekaj k av e rn  in op rem iti 
h ribček  z u sm erjeva ln im i 
tablami.

Očistiti m islijo Se pešpot 
iz Zatolm ina mimo Podore- 
ha do G ro fovske  vode in 
naprej do nove kapelice v 
Gabrjah, v tolm inskih Ko
ritih pa nam eravajo popra
viti lesene stopnice.

Kraji so vsekakor privla
čni in im ajo svoje ljub ite
lje. Tolminske korita je  sa
mo v lanskem letu obiskalo 
okoli deset tisoč ljudi. Kaj 
pa če bi uvedli vstopnino, 
se sprašujejo v turističnem  
društvu z mislijo predvsem 
na vsa druga dela, ki bi jih 
s temi sredstvi lahko nare
dili le v prid narave in oko
lja na Tolminskem.

Na sliki slikovita so te
ska tolminskih Korit

Telefon 
prihaja 
v vsako 

hišo
V Posočju  novogorišk i 

T elek o m  h itro  Siri svo jo  
mrežo. V letošnjem letu bo 
v en a js tih  občinah , ki jih  
p o k riv a  vk lju č il v sistem  
3.800 novih telefonskih na
ročn ikov . Od tega na o b 
močju treh posoških občin 
je  vsega skupaj p red v id e
nih 470 novih naročnikov. 
Na Tolm inskem  bodo p ri
ključili 120 naročnikov, na 
Kobariškem 250 in na Bov
škem pa 100. Na K obari
škem prideta letos na vrsto 
Borjana, kjer bodo postavi
li novo centralo z 216 pri
ključki, in Drežnica.

T e le fo n s k o  o m re ž je  v 
Posočju se torej hitro gradi, 
kljub tem u pa tudi v le to 
šn jem  le tu  ne bo m o žn o  
ugoditi vsem prošnjam. Na 
koncu leta jih  ostane na se
znamu še 490.

Ali ima 
Bovec 

termalno 
vodo?

Občina Bovec je nameni
la del svojega proračuna v 
precej zanimiv projekt in si
cer v iskanje termalne vode. 
Zato bodo iz proračuna na
menili sedem milijonov to
larjev.

Če bo šlo  vse po sreči 
bodo  zače li v rta ti je sen i. 
B ovčani seveda upajo, da 
bodo toplo vodo res našli, 
saj bi to predstavljalo veliko 
pridobitev in izjemno šanso 
za pospešitev turističnih de
javnosti.

Letos bodo v Bovcu za
čeli graditi tudi gasilki dom 
in sicer pri letališču. Inve
sticija znaša približno 800 
tisoč mark. Dom bodo gra
dili tri leta, v njem pa bodo 
im eli svoje prostore poleg 
gasilcev še civilna zaščita, 
gorski reševalci in areoklub 
Posočje.

V nedeljo bo 
tečaj plezanja

V sredo 14. maja tako 
kot je  bilo napovedano  
so se nekateri ljubitelji 
gora srečali v Šetru z 
alpinistom Jožetom Ser- 
b ecem . Im eu  je  prvo  
predavanje, na katerem  
smo marsikaj zvedeli o 
p le z a n ju , o p o treb n i  
opremi ter se učili najo
snovnejših vozlov in po
dobno.

Predavanje je bilo res 
zan im ivo. Sedaj pa bo 
treba poskusiti v praksi, 
kaj plezanje pom eni in 
kaj zahteva od človeka. 
To bo že v nedeljo  25. 
maja.

P la n in sk a  d ru ž in a  
B e n e č ije , ki je  teča j

plerzanja priredila ob 
vešča, da bodo prve vaje 
v p le za ln em  v rtcu  na 
Štupci. Zbirališče ob 8. 
uri zjutraj na Stupci.

Druga informacija pa 
zadeva Srečanje sloven
skih planinskih društev 
ob m eji. Se spom nite?  
lani je bilo 25. in smo ga 
organizirali mi na vrhu 
Matajurja.

Tokrat so na vrsti Je- 
senečianji torej planinci 
iz m esteca  od kod er je  
prišla pred 26. leti po
buda za prvo srečanje.

Izb ra li so p relep  in 
slikovit kraj in sicer Vr
šič. Srečanje bo v nede
ljo 8. junija.

Nuova 
giunta 

pastorale
E ’ s ta ta  re c e n te m e n te  

presentata ai fedeli la nuo
va g iu n ta  p as to ra le  d e lla  
forania di S. Pietro al Nati- 
sone. A presiederla è il vi
cario foraniale, m onsignor 
Dionisio Mateucig.

La giunta è form ata an
che dal vicepresidente don 
Emil Cencig, dal direttore 
G iorgio B anchig e dal se
gretario Tiziano Onesti.

D e l l ’o rg a n ism o  fan n o  
p arte  anche don A zeg lio  
R om anin e C lara Rucchin 
p e r la  zo n a  p a s to ra le  di 
G rim acco e Drenchia, don 
A dolfo  D orbolò  e T eresa  
C rise tig  per q u e lla  di S. 
L eo n a rd o  e S treg n a , don 
Natale Zuanella e Riccardo 
M archig per Savogna, infi
ne Luisa Zanin per la Cari- 
tas e suor Agnese Schieva- 
no p er la co m u n ità  d e lle  
suore.

Cambia 
il commerci 

cividalese
A lla presentazione degli 

ind irizz i del nuovo piano 
com m ercia le  di C iv ida le , 
lunedì, è tornato a farsi sen
tire, da parte degli esercenti 
ducali, il timore che a Civi
dale possa essere costruito 
un centro  com m erciale. Il 
progettista, l ’ingegner Som- 
mariva, ha illustrato i punti 
s a lie n ti del p ian o  di una 
c ittà  «unico  capoluogo di 
m an d am en to , in reg io n e , 
ancorato alla piccola super
ficie».

Gli obiettivi sono quelli 
di valorizzare la capacità di 
attrazione del centro storico 
e di fa v o rire  lo sv ilu p p o  
delle attività esterne al cen
tro. E i com m ercian ti?  In 
num ero abbastanza esiguo, 
hanno fatto sentire un’unica 
preoccupazione, la creazio
ne di un centro commercia
le.

Domenica 25 maggio a- 
vrà luogo la 4. marcialon
ga in ternazionale d e ll’a
m ic iz ia , p rom ossa  d a lle  
associazioni culturali “Li
pa” e “M onte Juanaz” di 
C a n eb o la  a cu i si è a g 
giunto quest’anno anche il 
Kamp Nadiža di Podbela. 
E questa non è la sola no
vità. Infatti quest’anno il 
p erc o rso  si fa in sen so  
contrario e Canebola non 
è più il p u n to  d ’a rr iv o , 
bensì di partenza.

Il r itrovo  dei p a r tec i
panti è fissato per le ore 
9.30 sulla piazza di Cane- 
boia. Alle ore 10.30 parte 
il p r im o  g ru p p o  d e lla  
marcialonga che, ricordia
m olo, non è com petitiva  
da Bocchetta S. Antonio - 
C a n eb o la  - P o d b e la  
(Kamp Nadiža) di 12 km, 
il second o  gruppo parte  
d a lla  p ia zza  d el p aese  
m ezz’ora più tardi.

Dalle 12 alle 13 é previ
sto l ’arrvio al Kamp N a
diža di Podbela per tutti i 
p artecip an ti a cui verrà  
offerta la pastasciutta. Al
le ore 14 come da tradizio
ne si svolgeranno le pre
miazioni. La manifestazio
ne sportivo-culturale che 
gode del patrocinio dei co
muni di Faedis e Caporet- 
to proseguirà in un’atm o
sfera da sagra, allietata a 
p a rtire  d a lle  ore 16 dal 
complesso Beneški fantje.

L ’in iziativa  che certa 
mente richiamerà molti a- 
manti della natura e dello 
sport si inserisce in quella

d ia  pa fan fa ra  od b rig a te  
Julje.

Solarje pa ni samuo spo
min na parvega padlega su
data v parvi svetovni vojni, 
je  tudi m ed te parvim i sej
mi na odpartem  tle par nas 
tode an je  nim ar parklicalo 
puno judi, ne samuo iz Ne- 
diških dolin, pa lahko bi jal 
iz ciele Furlanije.

Tu se srečajo alpini stari 
an m lad i, s re ča jo  se naš 
ljudje, ki žive doma an dol 
po planji, h nam pridejo tu 
di naši sosiedi taz Sloveni
je-

L ahko  diem o, de je  an 
velik senjam  parjateljstva, 
kjer se miešajo italijanska, 
furlanska an slovienska be- 
s ieda an p iesm i, an buojš 
ku takuo bi na mogli poča
s t i t  sp o m in  R ic c a rd a  Di 
Giusta.

Zelo intenzivna dejavnost domačega turističnega društva

Vabljiva Tolminska
Ob slikovitih Koritih so v bližini uredili Se celo vrsto pešpoti

Lohni naši alpini, mladi 
an manj m ladi, so že vete- 
gnil uon z armarja alpinske 
klabuke za iti v nediejo na 
Solarje. Za resnico povie- 
da, kajšan ga je  vetegnu že 
p re te k li  t ie d a n  za  i t i  na  
n jih  ad u n a to , ki lie to s je  
b la  v R eg g io  E m ilia . Pa 
varnim o se na Solarje.

Je že  ta k a  n a v a d a , de 
vsako lieto, zadnjo nediejo 
m a ja  se p o č a s ti  sp o m in  
Riccarda Di Giusta, sudata 
iz  V id m a , ki je  te p a rv i 
u m aru  v p a rv i  s v e to v n i 
vojni. Srečanje na Solarjeh 
ga organizava skupina Ana 
iz Dreke. Lietos bo 25. m a
ja  s telim  programom: opu- 
dan bo sveta maša. Po maši 
kosilo.

Ob 15. bojo na varsti ra
zne o b la s ti , ki p a rn ese jo  
njih pozdrav. Potlè bo go-

Lanskega
pohoda
prijateljstva
se  je
udeležil
predsednik
slovenskega
parlamenta
Jožef Školč

cornice di m anifestazioni 
sempre più numerose, sia 
di carattere sportivo e ri
c r e a t iv o  ch e c u ltu r a le ,  
tendenti al su peram ento  
del confine ed alla affer
m azione d ell’am icizia tra 
vicini.

V Tolm inu in okolici se 
iz leta v leto bogati turisti
čna ponudba. Ob slikovitih 
Koritah imajo namreč sedaj 
urejenih več točk. Za to pa 
gre zasluga v prvi vrsti do
m ačemu turističnemu druš
tvu, ki je  v zadn jih  štirih  
letih s pomočjo javnih del, 
s 5,4 m ilijona to larjev , ki 
sta jih prispevala Občina in 
delno Triglavski park ure
dil več kot deset k ilo m e
trov sp reh a ja ln ih  po ti, ki 
potekajo mimo naravnih in 
zgodovinskih znamenitosti. 
U redili so pešpoti na K o
zlovem robu, v Tolminskih 
K oritih , novo brv čez Za- 
dlašico in pešpot do Zabč. 
O b n o v ili so tud i v o jaško  
kapelico v Gabrjah.

T uristični delavci imajo 
še dosti načrtov in iz ožje 
o k o lic e  T o lm in a  m is lijo  
poseči tud i na V očansko. 
Skupaj z m ostarskim  druš
tvom in s pom očjo dom ači
nov so že očistili dostope

Al Buonacquisto trovi 
articoli di casalinghi, 

articoli da regalo,

giocattoli
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92 liet od tega .L_— V

Mi n iem am o  d v om u 
(dubbi), pa kajšan jih  ima 
Sele an po plakatih, po m a
nifestali al pa po časopisih, 
g jo rn a lah  p iše “ San L eo 
nardo di C ividale” al “San 
Leonardo del Friuli”.

Na zamierta, pa če čemo 
spoštovat zgodovino, što- 
rjo, bi muorli napisat “San 
Leonardo degli S lavi” , ta- 
kuo ki nam priča tel doku
m ent 16. novem berja lieta 
1905. Če so p isa l tak u o ,

pride reč, de je ’na ražon, ki 
dieta vi?

An na stuojta nam pravt, 
de je ’na laga, sa’ če na bo
mo vierval duhovnikom an 
cierkvi, kamu bi muorli vi- 
ervat? An tel dokument ga 
je  pru nard ila  podutanska 
fara, podpisu ga je famoštar 
Francesco Skaunik (pru ta
kuo , “ k ” an ne “c ” al pa 
“ch”), an ku de bi na bluo 
zadost, tazdol je  še žig vi
demske škofije.

■9 i £ .—

Obliečene takuo pari, de 
so čeče od kake športne eki
pe, škuadre: vse s kompa- 
njano majco, z napisom Ku- 
atarinca - svet Martin: glih 
za de tisti, ki jih srečajo, bo
jo  viedli odkod parhajajo! 
? a  nieso od obedne ekipe, 
so žene an čeče iz garmiške- 
ga kamuna, ki so poštudie- 
rale , de bi bluo pru za an 
dan pustit tan doma težave 
an... družino, se čut nomalo 
buj fraj (an tisti dan je  biu 
glih 25. obrila, praznik fraj- 
nosti!) “Manjku an dan bom 
par mieru” je  pa poštudieru 
tudi kajšan mož! Kam so pa 
šle garmiške žene? Fotograf 
jih je  ujeu na obietivu tam v 
Benetkah an takuo smo zvi-

edel, de za se spreluhat so 
vebrale adno med narlieuši- 
mi miestih na svietu. Skoda

le, de počitnice so ble duge 
le an dan... na vsako vižo, je  
bluo lepuo.

Na stuojta študierat čudnih reči! Zupan Marinig pozdravlja 
"miss Italia 96", ki je  bla nekaj cajta od tega v Spietre

Liep pomladanski pogled na vasico Gorenjega Marsina

’Na nagrada m 
firmo Co

V nediejo 11. maja 
na Tergovinski zbor
nici (Camera di com 
m erc io ) v V id m e je  
bluo 44. nagrajevanje, 
prem jacjon  d iela  an 
ekonomskega razvoja, 
dal so p r izn a n je  t i 
stim , ki so parpom a- 
gal za ra st d eže ln e  
ekonomije.

Med tistim i, ki so 
bli premjani je bla tu
di domača firma Cor
redig Gino e C. iz Špi- 
etra, ki diela nepreki
njeno le tiste dielo že 
73 liet. Kot vsi vesta  
družina Corredig ima 
ža g o . P r ie t so  b li v 
Spietre, nomalo cajta 
od tega so se preselili 
v industrijsko cono go 
par Muoste.

V Marsine imajo medve
da. V vas je  paršu med sa
boto 10. an nediejo 11. maja 
an pru v nediejo zjutra so se 
nekateri vasnjani zaviedel, 
da je  paršu v vas, sa’ je šu v 
adan hliev an ubu ’no uco. 
Kar je  čudno je, de je  snie- 
du samuo čerjeva... Vasnja
ni so vidli njega štupienje 
an n iem ajo  dvom u, da je  
biu pru an medved. Pa tala 
nie na novuost. Medved se 
je  biu že parkažu an par liet 
od tegà v Matajure an tekrat 
so ga bli pru v id li. Le na 
Matajure, predvsem na slo- 
vienskem kraju, tele zadnje 
lieta je  ratala že navada ga 
videt al pa ušafat njega štu
pienje.

Zatuo, če hodeta zavojo 
diela al pa se sprehajat po 
naših hostieh, ahtita se... če 
ga bota le videli, na stuojta 
uteč pred njim (kuo je  lah
ko, kene?), bodita  m ierni, 
s a ’ po navadi (!), m edved 
na napade človieka, če člo
vek ga na arzjezi.

rave
Milica je bla ušafala 

rnuroza an za kupit ba
lo je šla za diklo v M i
lan. Nje gaspodinja je 
bila ’na grofica an vsa
ko ju tro , kar je  tuklo 
deveto uto, je ustala pit 
kafè, ki ji je  biu ušeč 
zlo gorak.

An dan Milica je  bla 
naprav la kafè glih  za 
deveto uro, ku po na
v a d i, pa  g a sp o d in ja  
grofica je  bla zaspala 
an se je  parkazala  za 
deveto an pu. Velila je 
kafè tu cikero an ku ga 
je  pokušala, je pokre- 
gala Milico:

- Tel kafè je marzu, 
an vieš, de mi je ušeč 
pekoč!

- S ig u rn o , de je  
m arzu  - je  p o š ten o  
odguorila Milica - sem 
ga bla napravla za de
veto uro, ku po navadi!

Grofica jo  j ’ debelo 
pogledala, an zauekala 
je tu njo:

- Kadar o deveti uri 
kafè  je  biu  gorak , s ’ 
me im iela klicat, p re
kleta šimja!

- Oh, gospa grofica, 
ist n isem  u ag a la  vas 
klicat takuo!!!

Perinca je  bla takuo 
ljubosumna, geložasta, 
de ni dala meru možu 
nuoč an dan.

- Nu, nu, m oja P e
rinca - ji je pravu mož 
- sem ti že stuokrat po- 
viedu, de za me je  sa
muo adna žena na svi- 
ete!

- S a’ viem  - je  po- 
godemjala Perinca pod 
glasom - pa mi nisi še 
p o v ied u , kuo  se k l i 
če!!!

Dva parjatelja sta se 
poguarjala gor rnez bo- 
liezni an se preperjala 
za dokazat, katera je  te 
narbuj huda na sviete.

- Za me - je  jau  te 
parvi - je kanrko, rak, 
ker ubije taužinte judi 
na lieto.

- Ne, ne, - je jau te 
drugi - za- me je  m e
ningite! S tisto  bolie- 
znijo imaš samuo dva 
rem išjona: al um arješ 
al ostaneš šleutast celo 
življenje! Ti zašiguran
ist, ki sem jo imeu!!!

***
- D ost vam  dan za 

me pejat v Čedad? - je 
vprašu G iovanin Mu- 
horina iz Hlocja.

- T rid ese t tau ž in t, 
gaspuod  G iovan in! - 
mu je  lepuo odguoriu 
Muhorin.

- An za tole valižo, 
dost? - je le vprašu Gi
ovanin.

- Za valižo nič, ga
spuod Giovanin.

- Dobro, dobro - se 
je  posm ejau Giovanin 
Alora pejajte mi vali
žo. Ist počaso počaso 
pridem par nogah!!!

An dan na sprehodu 
po beneških ulicah

V Marsine je  
biu medv

Dvanajst otruok se je parvi krat obhajalo

V Spietre je  bluo v nediejo 11. maja 
parvo sveto obhajilo. Monsinjor Dionisio 
Mateucig je  obhaju dvanajst čičic an puobčju, 
ki žive po vaseh špietarske fare.
Kajšan porče, de jih je  malo. Mi pa diemo, 
de jih je  še  zadost, s a ’ v Spietre je  vsako lieto 
obhajilo an vsaki krat se  jih tarkaj zbere, 
kajšan krat vič, kajšan krat manj.
Po drugih farah naših dolin runajo parvo sveto obhajilo 
vsake dvie lieta an še  tekrat se  jih manj zbere.
Par kajšnim kraju, ku go po Drek al gor po Sriednjem, 
so še  po adan, dva, ki s e  parvikrat obhajajo...
Al se  varnejo še  tajšni cajti, kar samuo v adni vasi 
jih je  bla liepa skupinica? Mi se  troštamo, 
de ja an če bo težkuo, de se  bo tuo gajalo
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Duecento anni fa cadeva la Repubblica di San Marco

La regione romana 
“Venetia et Histria”

Duecento anni fa, il 12 maggio  
1797, cadeva la Repubblica di Ve
nezia. Cadeva lo stato più duraturo 
(più di 1000 anni), oltre che il più 
ricco e il più potente, della penisola 
italiana.

I Friulani videro nell’oc
cupazione del Patriarcato di 
Aquileia da parte di Vene
zia la fine della propria terra 
come entità statale, che l ’in
v e s titu ra  d e l l ’im p era to re  
germanico Enrico IV al Pa
triarca Sieghard certificava 
nel 1077. La caduta di Ve
nezia per i Friulani fu quin
di una vendetta della storia.

La Slavia Veneta, invece, 
rim p ian se  la S eren iss im a  
Signoria, avversaria dei si
gnorotti feudali che attenta
vano a l l ’au to n o m ia  d e lla  
Schiavonia e la rapinavano 
dei pochi beni. Portano dun
que della Repubblica un ri
cordo positivo . Lo scorso 
anno questa  m em oria si è 
co n c re tizza ta  n e lla  prim a 
rievocazione storica dell’A- 
rengo della Schiavonia, con 
un richiamo ad una urgente 
attenzione dello stato e del
la regione per i problemi e- 
conom ici, am m inistrativi e 
culturali della comunità slo
vena in F riu li. P erc iò  mi 
propongo di rifare in breve 
la storia di Venezia, che alla 
gloria, alla potenza ed alla 
ricchezza, unì la sua straor
dinaria bellezza, di città u- 
nica al mondo.

II nome di Venezia deri
va da quello della regione 
ro m an a  “ V e n e tia  ed  H i
stria” che ebbe come capita
le Aquileia, fondata dai Ro
m an i co m e b a lu a rd o  
dell’impero verso l ’oriente.

I fatti di questi giorni ci hanno solo gesto dal generale Bonaparte e
richiamato alla storia di Venezia, a- 
gli ultim i giorni della grande re
pubblica aristocratica ed ai suoi fa
sti. E soprattutto alla sua ingloriosa 
fine, quando fu abbattuta con un

I R om ani d ec ise ro  di co 
s tru ire  q u esto  avam posto  
nella pianura friulana in se
guito alla costruzione di una 
fortezza dei Carni a poca di
stanza dal Mare Adriatico. 
Roma impose loro di ritirar
si (poi con loro convisse), e 
costruì Aquileia, che dista
va 60 stadi, circa 12 chilo
m etri dal m are, n e ll’anno 
183 a.C.

Ad Aquileia furono chia
mati 300 coloni rom ani ai 
quali vennero assegnati 30 
ettari di terra l ’uno perché 
la co ltivassero . A ltri lo tti 
furono assegnati ai centu
rioni ed ai cavalieri dell’e 
sercito romano. Poi furono 
chiam ati altri 1.500 coloni 
romani e la terra produsse i

suoi frutti. Sorsero nella re
gione i “m unicip i” rom ani 
come Iulia Concordia, Ter
geste, Iulium Camìcum, fi- 
mona, Forum Iulii.

Nella campagna sorsero i 
pagi (dal latino “pagus”), i 
vici (da “vicus”) e le villae 
(da “villa”), rispettivamente 
centri am m in istra tiv i, v il
laggi e residenze dei p ro 
prietari. Q uesto fu l ’inizio 
della colonizzazione rom a
na. Nella città i Romani co
struirono il porto sul fiume 
Natissa e collegarono Aqui
leia con il mare. Numerose 
strade rom ane unirono A- 
quileia alle città dell’Impe
ro. Le strade , che ebbero  
anche una funzione m ilita
re, a lim en taro n o  il com -

dal vento della rivoluzione che sof
fiò forte in tutta Europa alla fine 
del XVIII secolo.

C ’è nostalgia e c ’è avversione, 
per Venezia.

m erc io  di 
sch iav i, b e 
stiame, pelli, 
ambra, tra il 
p o rto , l ’A 
frica  e l ’O 
riente. Ricca 
di p a la z z i, 
fo ri, b a s ili
che romane, 
tem pli, m u
nita di mura 
e torri di di
fesa, la città 
ra g g iu n se  i 
100.000 abi
tan ti. A q u i
leia fu la ca
p ita le  d e lla  
X R eg io n e  
r o m a n a  

“Venetia et Histria”, che si 
estendeva dal Mincio al Po, 
fino alla cerchia delle Alpi 
Camiche e Giulie.

Costantino trasferì la se
de im periale a C ostantino
poli e, alla sua morte, l ’Im
pero R om ano fu div iso  in 
Impero Romano d ’Occiden- 
te e Im pero Rom ano d ’O- 
riente o Bizantino, dal nuo
vo nome della capitale, Bi
sa n z io . C osì il nom e di 
“Venetia” passò alla stretta 
reg io n e  lito ran ea  rim asta  
nelle mani dell’Impero Bi
zan tin o , reg io n e  che nè i 
Goti, nè i Longobardi, nè i 
Franchi riuscirono a sotto
mettere.

(Venezia - 1)
Paolo Petricig

Do konca 
maja za 
Mojo vas

Eh ja, otroc, sada je 
zaries zadnji Zlag za se 
diet na dielo an napisat 
kiek liepega, sevieda, 
za natečaj Moja vas. Se 
ankrat povemo, de na 
natečaj pošljejo  njih  
diela slovienski otroc iz 
videmske pokrajine an 
otroc em igrantov.Po
šljite vase diela do 30. 
maja na: M oja vas - 
33049 S. Pietro al Nati- 
sone (Edine).

Kobariški muzej: vsak dan je 
na fronti umrlo na tisoče ljudi
Učenci petega razreda smo bili na Studijskem izletu v  Kobaridu

M i u č e n c i 5. ra z re d a  
smo v četrtek  3. aprila šli 
na obisk v K obariški m u
zej. M uzej so o tvorili 20. 
oktobra 1990 in je  posve
čen dogajanju med 1. sve
tovno vojno na soški fron
ti. M uzej je  p o s tav ljen  v 
p ro s to r ih  M a š e ro v e g a  
dvorca, ki so ga zgradili v 
začetku 18. stoletja.

V v h o d u  sm o  na en i 
strani videli fotografije ži
vih m ladih vojakov, ki so 
se b o jevali na s tran i A v- 
stro-Ogrske, na drugi stra
ni pa so bili njihovi nagro
bni kam ni. Kustos m uzeja 
nam je  razložil, da je  vojna 
zelo grda stvar in prinaša 
sam o sm rt in žalost. Vsak 
dan je  na fronti um rlo na 
t is o č e  l ju d i. V id e li sm o 
bom be različnega kalibra. 
Soška fronta je  bila dolga 
90 km. Za frontno črto so 
b ile  m a jh n e  b o ln iš n ic e .  
Muzej ima dvanajst sob.

P rv a  je  k rn sk a  so b a  v 
k ateri je  sim bol n eč lo v e 

škega tr le n ja  v o jak o v  na 
visokih gorah. Druga soba 
je  “črna soba” v kateri so 
obešene fotografije mrtvih 
in p o h a b lje n ih  v o ja k o v . 
Tretja soba je  soba zaledja 
v kateri je  prikazana opre
ma vojakov med ofenziva
mi. V beli sobi je  prikazan 
način bojevanja na visokih 
gorah . V ojaki na v isok ih  
gorah so živeli v ozkih in 
mrzlih kavernah.

V nek i k av e rn i, v be li 
sobi, je  bil vojak ki je pisal 
pism o staršem , v katerem  
govori o težavah življenja 
na fron ti. V sobi p rodora  
pri Kobaridu so dokum en
tiran o  p re d s ta v lje n i tr ije  
dnevi boja. Druga soba je 
m ultiv izijska soba, ki p ri
kaže s fo to g ra f i ja m i 12. 
ofenzivo. Obisk m uzeja je 
bil za nas učence zelo pou
čen.

-  Minimatajur -------------

V Barnas 
gledat krave
Te mali spoznavajo sviet okuole sebe

V torak 13. maja so te mali iz dvojezičnega vrtca šli v Bar
nas. Pogiedita kake krave so  vidli. Tala je  od Elise Manig...

... Augusto Boer je  vidu ž e  vičžvine v hlievu...

... Giovanni Snidaro je  blizu hlieva nardiu še  hišo...

V Čedad p

Zde se  de  
tel otrok je  
kumi stopu 
v bazen... 
(diženj je  od 
Mirka 
Chiuch, 
ki ima 4 liet

... tel tle pa 
že  plava 
(diženj je  od 
Marca
Chiabai, tudi 
on ima 4 liet)



  Š
Esordienti 
a Udine 

nel trofeo 
Lorenzutti

Sul campo di Remanzac- 
co si è concluso il campio
n a to  d eg li E so r d ie n t i  
dell’Audace guidati da An
tonio Dugaro. Gli azzurri, 
con una rete messa a segno 
da Fabio V alentinuzzi (13 
le reti al suo attivo) ed un 
p a lo  c e n tra to  da M attia  
Cendou, hanno conquistato 
m eritatam ente il successo. 
C on una so la  s c o n f it ta  
n e ll’arco del cam pionato , 
im m e rita ta  e “p i lo ta ta ” 
d a ll’arbitro di S. Giovanni 
al N atisone, la squadra ha 
messo in evidenza la bontà 
del calcio  g iovanile v a lli
giano. Martedì 20 maggio è 
in iz ia to  a U dine il tro feo  
L orenzu tti con l ’incon tro  
Audace-Rizzi. I ragazzi del 
p residente C laudio D uria- 
vig, detentori del trofeo, sa
ranno impegnati nelle gare 
e lim in a to r ie  anche  con  
l ’A zzurra (26 m aggio), il 
B uonacquisto (29 m aggio) 
ed il Chiavris (2 giugno). I 
quarti di finale si giocheran
no il 9 giugno, seguiti dalle 
s e m ifin a li  (11 g iu g n o ) e 
dalla finale (14 giugno).

Sfortunata esibizione nel
la Coppa della Polisportiva 
Valnatisone. Ad Adegliac- 
co  i d u ca li, dopo  esse rs i 
portati in doppio vantaggio 
nel primo tempo con le reti 
di Giovanni Dominici e Ce- 
cutti, nella ripresa sono stati 
raggiunti e superati dai pa
droni di casa , fav o riti da 
due espulsioni nelle file ci- 
vidalesi e da un arbitraggio 
penalizzante.

S em p re  p e r la  C o p p a  
friu li, lunedì si è giocata a 
M erso di Sopra la gara tra 
gli amatori di Drenchia ed i 
Gunners di Povoletto.

Im portante successo de
gli Over 35 del Bar Cam 
p a n ile  di C iv id a le  n e lla  
C oppa Friu li. O spitando i 
d ire tti avversari d e ll’Axo 
c lu b  di B uja, i c iv id a le s i 
hanno ottenuto un successo 
di misura. Gli ospiti si sono 
po rta ti in van tagg io  nelle 
fase in iziali della  gara. Il 
B ar C am p an ile  con  una 
doppietta di Capone ha ri
sposto per le rime nella ri
presa. D om enica è in pro
gramma l ’ultima partita eli- 
minatoria. Ai ducali basterà 
un p a reg g io  p e r av ere  la 
possibilità di accedere alle 
semifinali del torneo.

n o v i  m a t a j u r
Četrtek, 22. maja 1997 11

Nell’andata a Chiopris il Reai Filpa di Pulfero si impone alla grande con una cinquina

I Dugaro tirano la volata
Antonio e Stefano realizzano le prime reti dando tranquillità alla squadra, che poi dilaga 
II ritorno si gioca sabato pomeriggio a Podpolizza - La finale prevista per il 31 maggio

VJM'i 'J .'J’/wJ'f-'"'Diciotto ragazzi di Cividale 
ai Giochi della gioventù

R e c e n te m e n te  si sono  
svolti presso il poligono di 
tiro di C ividale le fasi co
munali dei Giochi della gio
ventù di tiro a segno con pi
s to la  e c a ra b in a  ad a r ia  
compressa.

I ragazzi delle scuole me
die del C ividalese si sono 
presentati numerosi a ll’ap
puntamento sportivo: ben in 
diciotto si sono contesi, sen- 
ža esc lu sio n e  di co lp i, le 
prime posizioni di classifi
ca.

Nella categoria Pulcini di

carabina, 10 metri, primo è 
risultato Mario Mulloni, se
guito da Ronnie Ricciardo- 
ne e Marco Cornelio. Nella 
sp ec ia lità  p isto la , sem pre 
tra  i P u lc in i, ha p rev also  
Daniel Guerra che ha battu
to Eros Bergamasco e Mar
co Visentini. Tra i Cadetti 
per la carabina ha vinto Da
vide Floreancig mentre se
condo è giunto Enrico De 
Corti. Infine tra i tesserati 
U.I.T.S., carabina 10 metri, 
a vincere è stato Paolo Cu- 
dicio.

I ragazzi del tiro a segno di Cividale assiem e a dirigenti ed  
istruttori

Namiznoteniška ekipa Krasa 
se poteguje za državni naslov

V naši zam ejski športni 
stvarnosti se poredko zgodi, 
da bi naši športniki ali ekipe 
posegle po samem državnem 
naslovu. Teh primerov je ze
lo malo, saj si je  težko domi
šljati, da bi znotraj tako maj
hne skupnosti bili konkuren
čni z ita lijan sk o  špo rtn o  
stvarnostjo. Pa vendar smo v 
letih 1984 in 1985 zamejci 
zabeležili enkraten uspeh: 
namiznoteniška Zenska ekipa 
zgoniškega Krasa je namreC 
takrat dvakrat zaporedom a 
osvojila italijanski naslov.

Po en a js tih  le tih  pa se 
Krasovim igralkam ponuja 
ponovno priložnost, da se 
bodo v finalnem  dvoboju  
proti prvakinjam ekipe Ca
stellana potegovale za najvi
šje mesto v Italiji. Krasovke 
so v polfinalnem  srečanju 
proti Coccagliu iz Brescie 
dvakrat zmagale. Potem ko 
so p red  dom ačim  o b č in 
stvom odpravile nasprotnice 
s 5:2, so v soboto v Brescii 
ponovile uspeh in nasprotni
cam prepustile le eno zmago 
na šest (5:1).

A tp A C Č  
P 'C M n .i

Volley, conclusi i campionati 
per la Polisportiva S. Leonardo

Si sono conclusi i campionati di pallavolo maschile 
e femminile di Prima divisione provinciale, che hanno 
visto in lizza le squadre della Polisportiva S. Leonar
do. N ell’ultimo turno le ragazze hanno perso al tie- 
break l ’incontro casalingo con il Trivignano. Il Tol- 
mezzo è stato promosso in serie D grazie alla differen
za set nei confronti del Dlf Udine. Le ragazze di S. 
Leonardo hanno ottenuto il sesto posto in classifica.

Sconfitta (3-1) anche per i ragazzi sul campo del 
Majano, squadra che ha visto svanire la promozione in 
serie D per differenza set a vantaggio del Remanzac- 
co. La Polisportiva è giunta quinta.

Il Reai si è presentato a 
q u esto  d if f ic ile  im pegno  
co n tro  i lo ca li r in n o v a to  
nell’organico, ripresentando 
i centrocampisti Paolo Mia- 
no, che ha concluso il cam
pionato di Eccellenza della 
Figc giocando con il Poz- 
zuolo, e Francesco Masarot- 
ti, calciatore della V alnati
sone.

A dirigere la gara - con
tro una form azione che in 
passato si era sempre dimo
strata ostica - è stata chia
mata una tem a arbitrale dal 
vicino Veneto. Sotto un sole 
cocente il Reai è partito alla 
grande sbloccando il risulta
to al 10’ con un’azione fina
lizzata da Antonio Dugaro. 
Il raddoppio  è a rrivato  al 
38’ ad opera di Stefano Du
garo che ha mandato il pal
lone a gonfiare la rete locale 
calciando un magistrale cal
cio di punizione dal limite 
dell’area.

L ’incontenibile Antonio 
Dugaro prima dello scadere 
del tempo realizzava il tris. 
N ell’arco della ripresa l ’al
lenatore Severino Cedarmas 
effe ttuava i cinque cam bi 
previsti, ma la m usica non 
cambiava.

Al 25’ il Reai realizzava 
la quaterna su azione con
dotta e conclusa da Paolo 
Miano.

P er un fa llo  in  area da 
parte del Chiopris ai danni 
di Podorieszach gli ospiti u- 
sufruivano di un calcio di 
rigore che veniva trasforma

to da Bruno lussa, 
centrando così la 
cinquina finale.

Sabato 24 mag
gio sul cam po di 
P o d p o liz za , a lle  
16, verrà giocata 
la gara di ritorno 
che, visto il largo 
d iv ario  es is ten te  
tra le due form a
z io n i, d o v re b b e  
rappresentare, per 
il Reai, una pura 
formalità.

Le a ltre  due 
sq u ad re  in  lo tta  
per un posto in fi
nale sono il S. Da

niele e i giovani amatori di 
Fagagna.

La finalissim a si d ispu
terà sabato 31 maggio, alle 
20.30, sul campo neutro di 
Tolmezzo.

CHIOPRIS VISCONE 0 
REAL FILPA 5

Reai F ilpa : Predan, Co- 
staperaria, Gariup (M onta
nino), De Biagio, Macorig, 
lussa, Fazio (Podorieszach), 
Stefano Dugaro (Masarotti), 
Paolo Miano, Antonio Du
garo (Paravan), W alter Pe- 
tricig (Fatovic).

A disposizione: Monutti 
e Coccolo.

C h io p ris , 17 m agg io  - 
Sono iniziate oggi le semifi
nali dei play-off amatoriali 
del Friuli collinare. Mario De Biagio

Trusgnach e Crisetig suonano 
la carica per i Pulcini dell’Audace

Contro l ’Aurora Buonacquisto 
buona prova della squadra 

che è stata impegnata anche 
nei giochi di tecnica e abilità

AUDACE - BUONACQUISTO

Audace: Rudy Manzini, 
Simone Clinaz, Pietro Fai- 
dutti, F rancesco Cendou, 
Davide Beuzer, Luca Tru
sgnach, Sim one C risetig , 
Dom inique Podorieszach, 
Alessandro Predan.

M erso  di S o p ra , 17 
m aggio  - Sette g iocato ri 
per parte, cam po ridotto , 
regole particolari, giochi di 
abilità tecnica, grande par
tecipazione ed entusiasmo. 
Questo il menù riservato a 
chi segue l ’attività dei Pul
cini.

Agli ordini del dirigente 
arbitro Giuseppe Qualizza 
si sono esibiti i giovanissi
mi calciatori del Buonac
quisto di Rem anzacco, o- 
spiti della squadra locale, 
nelle prove tecniche e di a- 
bilità che hanno anticipato 
la tradizionale sfida calci
stica.

Si sono d im ostrati più 
bravi i rossoblù, che si so
no imposti con il risultato 
di 5-4.

2-1

Term inata l ’esibizione, 
è iniziata la partita vera e 
propria, che si è messa su
bito male per l ’Audace, co
stretta a subire una rete im
parabile dopo soli tre m i
nuti di gioco.

C olp iti n e ll’orgoglio  e 
sospinti in avanti dal bravo 
Francesco Cendou, i ragaz
zini a llen a ti da M ichele  
Podrecca e Pio Tomasetig 
al 10’ si sono portati in pa
rità grazie ad una prodezza 
di Luca Trusgnach.

Gli attacchi sono conti
nuati, controbattuti da ve
loci azioni degli ospiti che 
non hanno però superato  
l ’ottim a difesa locale im 
perniata su Davide Beuzer 
ed un’attento Manzini.

Il gioco proseguiva con 
svariate occasioni dall’una 
e dall’altra parte, con una 
leggera prevalenza per i lo
cali che passavano in van
taggio al 15’ con Simone 
Crisetig. Un clamoroso pa
lo veniva centrato con una 
potente staffilata allo sca

dere del primo tempo da Pie
tro Faidutti, con il portiere 
ospite fuori causa.

Nella ripresa da segnalare 
le due occasioni per i ragazzi 
di Remanzacco neutralizzate 
da Manzini. Un incrocio dei 
pali veniva colpito da Crise
tig  e, su ccessiv am en te , in 
c in q u e  occasio n i il b ravo  
portiere di Remanzacco con 
i suo i in te rv e n ti  n eg av a  
all’Audace la gioia del terzo 
sigillo.

Terminata la gara si è gio
cato il terzo tempo nel quale 
sono stati mandati in campo 
tutti i bam bini, anche i più 
g io v an i che hanno  po tu to  
dare sfogo alla loro prorom
pente vitalità. Si trattava di 
Busolini, Quarina, Marcuzzi, 
Sessa, Paravan, Chiabai, Pe-

A sinistra 
Francesco 
Cendou, sotto 
Davide Beuzer

senti, Cemoia, Marco Fai
d u tt i ,  M artin ig , R en zo  
C linaz, Cencig, G uion e 
la ragazzina del gruppo I- 
lenia Gosgnach. (p.c.)
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SOVODNJE

Matajur 
Se an puob!

Pari, de v M ataju rju  je  
dobar ajar za puobčje, s a ’ 
tele zadnje lieta v teli vasi 
se rodijo sam uo oni! Seda 
imajo še adnega puobčja tu
di v Pačejkini družin. V sa
boto 10. maja se jim  je ro- 
diu Marco.

Tata je Lino Gosgnach - 
Pačejkin, mama je pa Boži
ca Černič, ki je  paršla tle h 
nam iz bližine Zagreba (Hr
vaška). M arco je doma uša- 
fu tudi adnega bratraca, ki 
ima že tri lieta an pu an ho
de že v vartac, se kliče N i
cola.

O badv iem an  b ra tracam  
želmo, de bi rasla zdrava an 
srečna.

PODBONESEC

Tarčet 
Tudi mi imamo puoba

’Na štorklja, čikonja ve- 
so k a  m a lo m an j ku  h iša  
o znan ja , de v P atokacov i 
družini se je  rodiu an puo- 
bič.

Nicolas, takuo se kliče, 
se je  rodiu 13. m aja an je  
p arn esu  puno  v ese ja  ta tu  
Francu Puller, mami Luani 
De Paoli, ki je  paršla za ne- 
viesto tle h nam taz Taržiča 
(M onfalcone), vsi žlahti an 
parjateljam.

Puobčju želm o vse nar- 
buojše na telim svietu.

Brišča 
Zapustila nas je  
Vittoria Manzini

V špietarskem rikoverje, 
k jer je  ž iv ie la  tele zadnje 
c a jte , je  u m a rla  V itto r ia  
Manzini, uduova M azzola - 
Pikežova po domače. Irme
la je 79 liet.

V žalost je  p u stila  sina 
Alda, neviesto, navuode č i 
ra an Marzio.

Pogreb V ittorie je  biu v 
Briščah v sriedo 14. maja.

Marsin 
Žalostna oblietinca
Dragi brat, v sriedo 21. 

maja je šlo skuoze dvie lie
ta, odkar si nas za nim ar za- 
pustu. Nimar pa boš v naših 
sarcih. Te na nikdar poza- 
bemo. Biu si bardak, vlju- 
dan, zvestuo si pom agu v- 
sem tistim, ki so bli v teža
vah. Z lju b ezn ijo  se spo-
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m in ja jo  na  te to je  se s tre  
Gemma, Amelia, Anna M a
ria, teta an navuodi. V mie- 
ru počivi.

Caro fratellino, sono pas
sa ti g ià  d u e  an n i - il 21 
m aggio - da quando ci hai 
lasc ia to  trag icam ente. Ma 
tu  se i sem p re  n e i n o s tr i  
cuori. Mai ti dim entichere
mo! Per la tua dolcezza, per 
la tua m itezza , p er la p a 
zienza e la bontà che hanno 
c a ra tte riz za to  la tua v ita. 
Sarai per noi come un faro 
di luce che guiderà il nostro 
cammino nella vita.

S o re lle  A m e lia , A n n a  
M aria e sop ra ttu tto  G em 
ma, zia e nipoti. Riposa in 
pace.

DREKA

Obranke - Botenig 
Velika žalost 

v Starnadovi družin

1

Se ankrat ’na hitra sm art 
nas je  m očnuo prizad iela . 
Z apustu  nas je  D ino B or
don - Starnadu iz Obrank. 
Im eu je  sam uo 47 liet. Za 
njim  jočejo  žena G raziella 
D am janova iz Zaločil, hči 
E rika, sin G abriele, m am a 
L id ia , ta ta  Z an e to , sestra  
A n ita , b ra t B runo , tašča , 
kunjadi, navuodi, žlahta an 
parjatelji.

N o v ica  od n je g a  h itre  
sm arti nas je  puno pre tre
sla: Dino je  stau dobro, ni 
imeu Buoh vie kake težave

z zd rav jam . V p a n d ie ja k  
v ičer je  biu kupe z n jega 
družino par m izi, kupe so 
v ičerja l, kar ga je  parje lo  
slavo an hitro potlè je  uma- 
ru.

Na njega pogrebu, ki je  
biu v sriedo 14. m aja popu- 
dan v Botenige, kjer je  ži- 
veu z n jega lepo družino, 
m uorje jud i iz vsieh kraju 
se je  zbralo za mu dat za
dnji pozdrav. Paršli so pa
rjatelji iz dreških vasi, par
šli so naši lju d je , ki žive 
arzstreseni po laških vaseh. 
Vsi bojo imiel an liep spo
min na Dina, sa’ je biu za- 
ries sim patik človek, rad se 
je  poguarju z vsiem an če- 
glih je  živeu v Botenige je 
biu zlo  navezan  na n jega 
rojstno vas an na vse kar je 
bluo našega.

Naj v m ieru počiva.
U na m o rte  im p ro v v isa  

ha strappato a ll’affetto dei 
su o i ca ri D in o  B o rd o n  - 
Starnad di Obranche. Dino 
aveva solo 47 anni. Lascia 
la moglie Graziella, i figli 
E rik a  e G ab rie le , il papà 
G iovanni e la  m am m a L i
dia, la sorella Anita, il fra
tello  Bruno, i cognati e le 
cognate, i nipoti ed i paren
ti tutti.

Lunedì sera stava cenan
do assiem e alla  sua fam i
glia quando è stato colto da 
malore. La notizia della sua 
morte ha scosso tutti quanti 
lo conoscevano. Al funera
le, che ha avuto luogo m er
coledì 14 m aggio a Botte- 
nicco dove Dino viveva, u- 
na m area di gente del luo
go, ma anche e soprattutto 
di Drenchia, come pure tut
ti i valligiani che vivono a 
C iv id a le  e in  a ltr i  p ae s i 
friulani ha voluto portargli 
l ’ultimo saluto.

D ru ž in a  že li za h v a lit  
vse tiste, ki so jim  stal bli
zu v telim  žalostnim  m o
mentu, pru takuo tiste, ki 
so paršli zadnji krat po- 
zdravjat njih dragega Di
na.

La fa m ig lia  r in grazia  
di cuore tutti coloro che 
sono sta ti loro  v icin o  in 
questo  tr iste  m om ento e 
tutti quanti sono venuti a 
salutare per l ’ultima vol
ta il loro caro Dino.

Lipa 
Zbuogam Irma

V saboto vičer 17. m aja 
je  v videm skem  Spitale za

venčno zaspala Irma Piatta, 
uduova lussa. Imiela je 75 
liet.

Irma se je  rodila v Sčigli 
v Spinjakovi družin, poro
čila pa se je  v Tončičjovo 
hišo par Lipi, kjer je  tudi 
živiela. Puno je  predielala 
v nje življenju po Italiji an 
potlè doma. Ni stala nikdar 
p a r m ie ru  an sed a , k i je  
m o g la  m e rn u o  ž iv ie t  v 
objemu nje družine.

Z nje smartjo je  v veliki 
žalost pustila sinuove M a
ria an Bruna, hči Anno, ne
v ie s to  P ao lo , z e ta  G ia n 
franca, navuode V alentino 
an S te fan io , M assim a an 
M ichelo , sestre , navuode 
an vso drugo žlahto.

Nje pogreb je biu v Spie
tre v torak 20. m aja popu- 
dan. Naj v mieru počiva.

N o v i M a ta ju r ,  Z v e z a  
slovienskih  kulturnih d ru 
štev, Beneško gledališče an 
v se  s lo v ie n s k e  k u ltu rn e  
d ru š tv a  so b lizu  A nni an 
vsi d ružini v telem  ža los
tnem momentu.

SREDNJE

Gorenj Tarbi 
Umaru jeBepoM ohoru

V pandiejak  z ju tra  smo 
zadnji krat pozdravili naše
ga vasnjana Bepa Muhora, 
G iuseppe Drecogna za ana
g ra fe . Im eu je  71 lie t. V 
velik i ža lo s t je  pustu  hči 
L oredano , ze ta  P iera, na- 
v u o d o  V a le n tin o  an vso  
drugo žlahto.

Bepo je  puno liet dielu v 
Belgiji, kopu je  karbon ku 
puno d ru g ih  naših  puobu 
an m o ž i. K ar je  z a s lu ž u  
penzion se je varnu v G o
renj Tarbi. Tele zadnje caj
te je  p u n o  ta rp eu  zav o jo  
boliezni, ki ga je  m altrala 
že vič cajta.

Loredani naj gredo kon- 
doljance od vsieh nas, po
sebno od igraucu an parja- 
telju Beneškega gledališča.

LA MARMI^  ^  ■  m  m  m u  m m m  m m m. ■ ■ ■ ■  m

Dl NEVIO S P E C O G N A

LAPIDI 
MONUMENTI 
PAVIMENTI - S C A L E  - S O G L IE  E PIANI CUCINA

A p e r t o  a n c h e  s a b a t o  m a t t i n a

S. Pietro ai Natisone •  Zona industriale 45 «tel. 0432-727073

C E R C O  casa  in 
a f f i t to ,  a n c h e  se  
p ic c o la  e non in 
ottimo stato, a Civi
dale o dintorni.
Per il r e c a p ito  
telefonare in reda
zione (0432/731190)

Dežurne lekarne / Farmacie di turno
OD 26. MAJA DO 1. JUNUA 

Sriednjetel, 724131 
OD 24. DO 30. MAJA 

Čedad (Minisini) tel. 73 ! 175 
Ob nediejah in praznikah so odparte samuo zjutra, za ostali čas in 
za [x.inoc se more klicat samuo, ce riceta ima napisano »urgente«.

=  Kronaka —
H H * 1*1 * w » » *Miedihi v Benečiji

DREKA
doh. Lorenza Giuricin

Kras: v sredo ob 12.00 
Debenje: v sriedo ob 15.00 
Trinko: v sriedo ob 13.00

GRMEK

doh. Lucio Quargnolo 
Hlocje:
v pandiejak ob 11.00 
v sriedo ob 10.00 
včetartak ob 10.30

doh. Lorenza Giuricin 
Hlocje:
v pandiejak ob 11.30 
v sriedo ob 10.30 
v petak ob 9.30 
Lombaj: v sriedo ob 15.00

PODBONESEC
PED IA TR A  (z apuntam entam ) 

doh. Flavia Principato 
Podbuniesac: 
v sriedo an petak 
od 10.00 do 11.30 
v pandiejak, torak četartak 
od 16.00 do 17.30 
tel. 726161 al 0368/3233795

doh. Vito Cavallaro
Podbuniesac:
v pandiejak od 8.30 do 10.00 
an od 17.00 do 19.00 
v sriedo, četartak an petak 
od 8.30 do 10.00 
v saboto od 9.00 do 10.00 
(za dieluce)
Carnivarh:
v torak od 9.00 do 11.00 
Marsin:
v četartak od 15.00 do 16.00

SOVODNJE
doh. Pietro Pellegriti 

Sauodnja:
v pandiejak, torak, četartak 
an petak od 10.30 do 11.30 
v sriedo od 8.30 do 9.30

SPETER
doh. Tullio Valentino 

Špietar:
v pandiejak an četartak 
od 8.30 do 10.30 
v torak an petak 
od 16.30 do 18. 
v saboto od 8.30 do 10.

doh. Pietro Pellegriti 
Špietar:
v pandiejak, torak, četartak, 
petak an saboto 
od 8.30 do 10.00 
v sriedo od 17.00 do 18.00

SREDNJE
doh. Lucio Quargnolo

Sriednje:
v torak ob 10.30 
v petak ob 9.00

doh. Lorenza Giuricin
Sriednje:
v torak ob 11.30 
v četartak ob 10.15

SVET LENART
doh. Lucio Quargnolo

Gorenja Miersa:
v pandiejak od 8.00 do 10.30 
v torak od 8.00 do 10.00 
v sriedo od 8.00 do 9.30 
v četartak od 8.00 do 10.00 
v petak od 16.00 do 18.00

doh. Lorenza Giuricin
Gorenja Miersa:
v pandiejak od 9.30 do 11.00 
v torak od 9.30 do 11.00 
v sriedo od 16.00 do 17.00 
v četartak od 11.30 do 12.30 
v petak od 10.00 do 11.00

Guardia medica
Ponoč je »guardia medica«, od 
20. do 8. zjutra an od 14. ure v 
saboto do 8. ure v pandiejak.
Za Nediške doline: tel. 727282. 
Za Čedad: tel. 7081.
Za Manzan: tel. 750771.

Informacije za vse
Guardia m edica
Za tistega, ki potrebuje 
m iediha ponoč je na 
razpolago »guardia medi
ca«, ki deluje vsako nuoc 
od 8. zvičer do 8. zjutra 
an saboto od 2. popudan 
do 8. zjutra od pandiejka. 
Za Nediške doline se 
lahko telefona v Spieter 
na številko 727282.
Za Cedajski okraj v 
Čedad na številko 7081, 
za Manzan in okolico na 
številko 750771.

Ambulatorio di igiene

A ttestazioni 
e  certificazioni
v četartak od 9.30 do 10.30 
V accinazioni
v četartak od 9. do 10. ure
Consultorio familiare

S P E T E R

O s te tr ic ia /G in e c o lo g ia
v četartak od 11.30 do 
13.00;
Cedad: v pandiejak an 
sriedo od 8.30 do 10.30; 
z apuntamentam, na kor 
pa im penjative (tel. 
708556 - 708646) 
P s ic o lo g o :  d r . B o lzo n  
v sriedo od 9. do 14. ure
S e rv iz io  in fe rm ie r is tic o
Gorska skupnost Nedi- 
ških dolin (tel. 727565)

Kada vozi litorina
lž Č e d a d a  v V idem :
ob 6.10 *, 7.00, 7.26 
7.57, 9.*, 10., 11., 11.55, 
12.29 *, 12.54, 13.27 *, 
14.05, 16.05, 17., 18., 
19.08, 20., 22.10.(od pand. 
do čet. an ob praznikih)

Iz V idm a v Č e d a d :
ob 6.35 *, 7.29, 8.*, 8.32, 
9.32 *, 10.32, 1 1.30, 
12.32, 12.57 *, 13.30, 
14.08 *, 14.40, 16.37, 
17.30, 18.30, 19.40, 
21.50 (od pand. do čet. 
an ob praznikih), 22.40

* čez tiedan

Bolnica Č edad.............7081

Bolnica Videm 5521

Policija - Prva pom oč.... 113

Komisarjat Cedad....731142

Karabinierji......... 112

Ufficio del lavoro ... .731451

INPS Cedad .700961

URES - INAC .730153
ENEL................167-845097

ACI C edad............... .731987

Ronke Letališče.,0481 -773224

Muzej C edad .......... .700700
Cedajska knjižnica ..732444
Dvojezična šola .... .727490

K.D. Ivan Trinko .731386

Zveza slov. izseljencev ..732231

Dreka........................ .721021

G rm ek...................... .725006
Srednje.................... .724094
Sv. Lenart................ .723028
Speter....................... .727272
Sovodnje................. .714007

Podbonesec........... .726017

Tavorjana................ .712028
Prapotno.................. .713003

T ipana..................... .788020
Bardo........................ .787032

Rezija 0433-53001/2

Gorska skupnost... ..727281


